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PROTOKÓŁ NR XLVIII/2022 

z XLVIII sesji RADY MIASTA GDAŃSKA,  

która odbyła się w dniu 31 marca 2022 roku  

 

Początek obrad godz. 900 

W sesji na 34 udział wzięło 34 radnych 

 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 

 

PUNKT 1 

SPRAWY REGULAMINOWE 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Otworzyła obrady XLVIII sesji Rady Miasta Gdańska. Powitała prezydent Gdańska, radnych, 
panią sekretarz i wszystkich zgromadzonych, którzy biorą udział w dzisiejszej sesji. 
Przewodnicząca szczególnie powitała Wadyma Bojczenko mera Mariupola, który bierze 
udział w sesji zdalnie. Przewodnicząca wspomniała czas, w którym to mer był gościem sesji 
i zabierał głos z mównicy 29 marca zaledwie 4 lata temu. Rozmawialiśmy wtedy o naszych 
miastach o rozwoju i nikt nie mógł przewidzieć takiej sytuacji jaka ma miejsce w tej chwili. 
Powiedziała, że jest jej niezmiernie miło, że udało się połączyć chociaż zdalnie i chciałaby 
podkreślić, że jesteśmy całym sercem z Ukrainom. 
 
ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Powitała zgromadzonych oraz szczególnie mera Mariupola. Nawiązała do wojny 
wspomniała o spotkaniu, które miało się odbyć w marcu tego roku. Lecz wojna i najeźdźca 
wszystko pokrzyżował. Powiedziała, że mieliśmy rozmawiać na temat Mariupola tego 
wspaniałego miasta, które tak wspaniale się rozwija i jest przykładem dla całej Ukrainy. 
Wspomniała o siostrzanych miastach jakim jest Mariupol i Gdańsk jak wzajemnie można 
uczyć się od siebie. Prezydent mówiła o korytarzach humanitarnych aby można było 
ratować cierpiącą ludność cywilną i zatrzymać ludobójstwo w Mariupolu. Mówiła o tym jak 
zły i agresywny jest Putin, jak bardzo chce zniszczyć Ukrainę. Jako miasto siostrzane, jako 
miasto partnerskie solidarności i wolności słowa dotrzymujemy. Powiedziała że w dniu 
wczorajszym podczas posiedzenia w Brukseli, zostało przyjęte bardzo twarde stanowisko 
dotyczących spraw, o których jest mowa. Stanowisko w którym przedstawiciele piszą 
właśnie o tym, o pomocy humanitarnej, wsparciu uchodźców ale także ale także o tym, że 
należy dokumentować zbrodnie przeciwko ludzkości i wspierać wszystkie organizacje, które 
to robią. A co najważniejsze doprowadzić do jak najszybszego zakończenia wojny i podjęcia 
wszelkich niezbędnych działań doprowadzających, żeby zaprzestać handlu strategicznymi 
surowcami z Rosją ropą, węglem czy gazem. Przedstawiciele władz lokalnych są bardziej 
odważni w podejmowaniu takich działań i deklaracji niż przedstawiciele rządów narodowych. 
Dwa tygodnie temu z inicjatywy pani prezydent odbyło się spotkanie 200 burmistrzów 
Europy. Na spotkaniu również został podjęty apel do wszystkich rządów Unii Europejskiej 
dotyczący tych trzech zagadnień, o których była mowa. Prezydent powiedziała, że będziemy 
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mówić całemu światu co dzieje się w Mariupolu i Ukrainie po to aby móc to jak najszybciej 
zatrzymać. Przed naszym braterstwem staje nowe wyzwanie myślenie o przyszłości. Gdy 
tylko zakończy się wojna nadal chcemy być waszym partnerem w odbudowie Mariupola. 
Powiedziała, że podziwiana jest ich odwaga, determinacja. Podziękowała za to, że Ukraina 
walczy także w naszym imieniu, za Europę i wartości europejskie. Dlatego to Wam należy 
się wielki szacunek. Sława Ukrainie. 
 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poprosiła o zabranie głosu mera Mariupola Władymira Bojczenko. 
 
 
WŁADYMIR BOJCZENKO – Mer Mariupola 
Powitał zgromadzonych i wyraził swoje zadowolenie, że może uczestniczyć w dzisiejszym 
dniu na tym spotkaniu. Mer powiedział, że przemawiał już kiedyś na tej sali i  jest to dla 
niego ogromny zaszczyt przemawiać też i dzisiaj. Wspomniał, że przemawiał na tej sali  
29 marca 2018 roku i w tym kontekście mer wspomniał nieżyjącego już prezydenta Pawła 
Adamowicza, jako osobę, która bardzo dobrze zdawała sobie sprawę jak ważne jest 
partnerstwo Gdańska i Mariupola. Jak ważne są wartości europejskie, które możemy 
wcielać w swojej codziennej postawie. Mer podziękował za wsparcie i udzielenie głosu.  
Nie przypadkowo nadmorski Mariupol i Gdańsk są miastami partnerskimi. Mamy dużo 
wspólnego, mamy dużo wspólnych interesów, mówił mer. Dlatego jesteśmy partnerami. 
Powiedział, że niestety czas w którym przemawia jest bardzo ciężki dla niego osobiście  
i całego narodu. Władymir Bojczenko, zrelacjonował wydarzenia niektórych ostatnich dni.  
9 marca godzina 16  pociski 7 rosyjskich rakiet lecą do szpitala dziecięcego i do porodówki. 
Szpitali, w którym jest mnóstwo chorych dzieci i matek, które oczekują na poród. 16 marca 
w godzinach popołudniowych, Rosja uderza w gmach Teatru Dramatycznego w Mariupolu. 
Teatru, który w te trudne dni służy jako schronienie dla mieszkańców Mariupola.  
W momencie ataku w teatrze znajdowało się około 900 osób. Głównie były to matki  
z dziećmi oraz osoby w wieku podeszłym. Okupant rosyjski nie zwrócił uwagi na to, że przed 
teatrem wielkimi literami znajdował się napis „dzieci”. Wszyscy wiedzieli, że w teatrze 
znajdują się dzieci. Niektóre osoby udało się uratować po tym tragicznym ataku, jednak 
życie straciło 300 osób w tym tragicznym dniu. 20 marca rano, Rosja zbombardowała Szkołę 
Sztuk Pięknych w Gdańsku. Szkołę, która również służyła jako schronienie dla mieszkańców 
Mariupola. W momencie zbombardowania szkoły w środku znajdowało się około 400 osób. 
Trudno powiedzieć na ten moment ile z nich zginęło, ponieważ od 20 marca w Mariupolu  
i okolicach miasta toczą się zaciekłe walki. I nie ma możliwości sprawdzić czy są jakieś ciała 
w tych pomieszczeniach. Jeszcze całkiem niedawno Mariupol był pokojowym miastem na 
brzegu morza Azowskiego. Jego mieszkańcy cieszyli się życiem, cieszyli się możliwością 
pracy na rzecz swego miasta, pracować w radości i pokoju. Ale nasz wróg zdecydował 
inaczej. I od pewnego czasu toczą się w mieście walki. A nasz naród przeżywa najbardziej 
tragiczny okres w swojej współczesnej historii. Już od miesiąca w Ukrainie toczy się wojna. 
Wojna, którą rozpoczął Putin. Mariupol przeżywa to wszystko w formie zaostrzonej to 
wszystko co przeżywa cała Ukraina. W chwili obecnej więcej jak 60% infrastruktury miasta 
jest totalnie zniszczone. W Mariupolu złożyła się bardzo trudna sytuacja humanitarna.  
W chwili obecnej, w mieście znajduje się 160 tysięcy mieszkańców. W mieście nie ma wody 
nie ma prądu, nie ma gazu. Ludzie są absolutnie odcięci od całego świata. Powiedział, że 
zwracamy się do świata, zwracamy się do partnerów międzynarodowych. Z prośbą a więc 
nawet błaganiem o pomoc aby zorganizować korytarze humanitarne, aby ludność cywilna 
mogła opuścić Mariupol. Należy ratować mieszkańców ukraińskiego Mariupola.  
Mer powiedział, że teraz jak wygląda Mariupol można porównać z tym jak wyglądał Gdańsk  
w 1945 roku. Jest to miasto ruina, tylko, że teraz jesteśmy w XXI wieku. Brutalnie jest 
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niszczone miasto, kwitnące miasto, znajdujące się w centrum Europy. W dalszej wypowiedzi 
mówił, że chociaż sytuacja w mieście jest bardzo trudna, miasto pozostaje w rękach 
państwa ukraińskiego. Armia ukraińska i gwardia narodowa Ukrainy po bohatersku walczą 
i pełnią swoje obowiązki jako tarcza, chroniąc miasto przed bezpośrednią inwazją i wejściem 
do miasta wojsk rosyjskich. Mimo tego, że walki ciągle toczą się wokół jego miasta i jego 
przedmieściach. Władymir Bojczenko powiedział, że pomoc, którą otrzymują od partnerów 
w tym od polskich partnerów i od miasta Gdańska. Pomoc, która służy naszej armii i pomaga 
i służy naszym rodakom. Pomoc na różnych poziomach zaczynając od dyplomatycznego  
i na wszystkich innych poziomach jest dla nas niezwykle ważna i bardzo to cenimy. Dla 
narodu Ukrainy i mieszkańców Mariupola jest niezwykle ważne naszych europejskich 
partnerów, wsparcie partnerów na zachodzie. I ponownie apelujemy do naszych partnerów 
Unii aby zamknąć niebo nad Ukrainą. Mer powiedział, że zdaje sobie sprawę, że jest to 
decyzja bardzo trudna, jest to decyzja polityczna ale jest to decyzja od, której zależy życie 
tysięcy ludzi. Decyzja od, której zależy życie mieszkańców Mariupola. Decyzja od której 
zależy istnienie Mariupola na mapie Europy i świata. Powiedział, że ważna jest bardzo 
pomoc jaka otrzymują mieszkańcy Mariupola od Polski. Jako największego partnera  
i największego przyjaciela. Każdy konwój humanitarny to pomoc dla ludzi. Na pomoc, którą 
oni bardzo potrzebują. Polska do dnia dzisiejszego przyjęła około 2,5 mln uciekających ludzi 
przed wojną. Podziękował za tą pomoc. Następnie powiedział, że bardzo ważnym gestem 
wsparcia byłoby nadanie jednej z ulic Gdańska, imienia bohaterów miasta Mariupola. Miasta 
bohatera Maripola, które nadał  Władimir Zalenksy. Miasta, które ucierpiało najwięcej od 
agresji federacji rosyjskiej, i które nadal niezłomnie walczy. Takie wsparcie byłoby symbolem, 
że Mariupol jest w sercach gdańszczan. Mer powiedział, że jest pewien, że po zakończeniu 
wojny, po zwycięstwie Ukrainy. Mariupol zostanie odbudowany. W nowym odbudowanym 
Maripolu będzie ulica, nazwana na cześć, honorująca miasto partnerskie. Ulica miasta 
Gdańsk. Władymir Bojczenko podziękował bardzo za uwagę, podziękował za ogromne 
wsparcie. Sława Ukrainie.  
 
ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Prezydent powiedziała, że chciałaby zadeklarować, że już w dniu dzisiejszym będziemy 
szukali godnego miejsca aby upamiętnić bohaterskie miasto Mariupol.  
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Podziękowała merowi Władymirowi Bojczenko za udział i, że mógł się tu ze wszystkimi 
spotkać. W dalszej wypowiedzi mówiła, że zdaje sobie sprawę jak małe są nasze możliwości 
w obliczu tak wielkiej tragedii. Ale chciałaby zapewnić, że wszystko co jest w miarę 
możliwości, opiekujemy się uchodźcami z Ukrainy, organizujemy transporty humanitarne, 
które staramy się wysyłać do Ukrainy. Powiedziała, że informujemy głośno świat, że 
Rosjanie dokonują ludobójstwa. Podziwiamy Waszą odwagę i jednocześnie dziękujemy, że 
walczycie o wolną Europę. W dalszej wypowiedzi powiedziała, że to rosyjskie 
barbarzyństwo się skończy a zbrodniarze odpowiedzą za swoje winy. Jesteśmy z Wami 
jesteśmy dla Was. Sława Ukrainie. 
 
ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Prezydent zapowiedziała prezentację filmu, który pokazuje co się dzieje na przejściu 
granicznym w Medyce jak i w Przemyślu. W którym 2 tygodnie temu wraz z prezydentami 
Trójmiasta i wicemarszałkiem, byliśmy zobaczyć jak to wygląda. Ponieważ wiele naszych 
działań jest skierowanych na wsparcie sióstr i braci Ukraińców. 
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Przewodnicząca przekazała bardzo smutną wiadomość i wyraziła ogromne wyrazy 
współczucia z faktem, że radnemu Romualdowi Plewie zmarł kilka dni temu syn. Następnie 
odczytała wnioski o włączenie do porządku obrad. 
 
Wpłynął wniosek od Prezydenta Miasta Gdańska o włączenie do porządku obrad projektu 
uchwały w sprawie wprowadzenia ograniczeń w godzinach nocnej sprzedaży napojów 
alkoholowych przeznaczonych do spożycia poza miejscem sprzedaży dla jednostki 
pomocniczej Śródmieście w mieście Gdańsku  (druk 1240); 
 
 

                                                                               Za                          30 
                                                                                              Przeciw                   0 
                                                                                              Wstrzymało się        0 

                                                                                                                                                                                        

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

Będzie pkt  4,  ppkt  10A 

 
Wpłynął wniosek  od Prezydenta Miasta Gdańska  o włączenie  do porządku obrad projektu 
uchwały w sprawie zakresu pomocy obywatelom Ukrainy w związku  
z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa (druk 1241);  
 
 

                                                                               Za                          32 
                                                                                              Przeciw                   0 
                                                                                              Wstrzymało się        0 

                                                                                                                                                                                        

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

Będzie pkt  4,  ppkt  23A 

 
Wpłynął wniosek Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej o włączenie do porządku obrad 
projektu uchwały w sprawie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
Statutu Miasta Gdańska (druk 1242); 
 

                                                                               Za                          32 
                                                                                              Przeciw                   0 
                                                                                              Wstrzymało się        0 

                                                                                                                                                                                        

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

Będzie pkt  4,  ppkt  5A 

 
Wpłynął wniosek Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji o włączenie do porządku obrad 
projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi XYZ na Dyrektora Szkoły Podstawowej  
nr 57 w Gdańsku (druk 1243);  
 

                                                                               Za                          32 
                                                                                              Przeciw                   0 
                                                                                              Wstrzymało się        0 
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Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

Będzie pkt  4,  ppkt  40 

 
Wpłynęły autopoprawki: 
(druk 1233) - pkt 4 ppkt 19 
(druk 1241) - pkt 4 ppkt 23A 
 

  

PUNKT 2 

KOMUNIKATY 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Przypomniała radnym, że jest jeszcze miesiąc na złożenie oświadczeń majątkowych. 
Poprosiła o zabranie głosu prezydent. 
 
ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Prezydent powiedziała, że jest kilka komunikatów wynikających z przepisów. W pierwszej 
kolejności jednak informacja dotycząca bieżących działań. Powiedziała, że strona Gdańsk 
pomaga sprawnie działa i jest bardzo dużo zgłoszeń osób, które oferują pomoc. 
Przedstawiła w liczbach jak wygląda obecna sytuacja. Ważna informacja dotyczącą pomocy 
psychologicznej. Wiele osób otrzymało właśnie taką pomoc. Dotyczy to wolontariatu jest 
bardzo dużo osób, które się angażują w te kwestie. Ze zbiórki, która została uruchomiana 
na pomoc dla Ukrainy zostało zebranych 1,5 mln złotych. Z tej zbiórki zostało dużo 
zaangażowanych funduszy w zakup żywności czy też uposażenia. Podziękowała 
dyrektorowi Urzędu Pracy w Gdańsku za zaangażowanie i pomoc w udzielaniu pomocy  
w zdobyciu pracy dla osób z Ukrainy. Prezydent przedstawiła w liczbach, ilość wolnych 
miejsc pracy oraz ile osób podjęło już pracę. Podziękowała Pani Sekretarz i jej pracownikom 
za bardzo sprawne zorganizowanie punktu przede wszystkim przy ulicy Kartuskiej dla osób 
z Ukrainy, gdzie mogą składać wnioski o nadanie numeru PESEL. Prezydent powiedziała 
również o przedłużeniu także w kwietniu bezpłatnej komunikacji dla uchodźców z Ukrainy. 
Następnie w swojej wypowiedzi powiedziała, że zostało wysłanych do Ukrainy 14 tirów  
z pomocą przede wszystkim leki, opatrunki i sprzęt medyczny. Powiedziała także, że zostały 
przekazane przez miasto Gdańsk oraz Gdynię 4 autobusy, które zostały skierowane do 
Lwowa. Wspomniała o COVID 19, epidemia się nie skończyła mimo, że niektóre obostrzenia 
zostały zniesione. Prezydent przedstawiła dane. Trwa rekrutacja do zerówek przedszkoli 
oraz klas pierwszych. W dniu wczorajszym została ogłoszona lista wyboru pierwszego 
kontaktu dzieci zakwalifikowanych oraz niezakwalifikowanych. Następnie prezydent 
odniosła się do realizacji i jej postępów w budowie Nowej Warszawskiej. Ukończono odcinek 
od ul. Łódzkiej do ul. Piotrkowskiej. W kolejnej wypowiedzi prezydent mówiła o budowie 
Mostu Stągiewnego oraz o tym, że obok mostu powstanie marina na 60 jachtów. Następnie 
powiedziała o przebudowie i  modernizacji Rybackiego Pobrzeża. Prezydent poinformowała 
o otwarciu palmiarni w Parku w Oliwie. Wspomniała, że bardzo wielu mieszkańców chętnie 
odwiedziło to miejsce. Prezydent odniosła się do dzielny Osowa i powiedziała, że na  
ul. Wodnika trwa rozbudowa Zespołu Szkół Ogólnokształcących nr 2. Kolejnym punktem  
w wypowiedzi pani prezydent było wstrzymanie inwestycji po decyzji Wojewódzkiego 
Konserwatora Zabytków dotyczące Bramy Nizinnej. Następnie poruszyła temat rewitalizacji 
Oruni i Ratusza. Gdańsk otrzymał nagrodę w kategorii Sztorm Europejski – Infrastruktura 
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za projekt „Rewitalizacja Oruni w Gdańsku”. Poruszyła temat uchwały antyhałasowej oraz 
pakiet działań na rzecz mieszkańców śródmieścia. Są to między innymi wypracowanie 
standardów na  działanie klubów nocnych i dyskotek. Ograniczenia detalicznej sprzedaży 
alkoholu w godzinach 23:00- 06:00. Wzmocnienie kontroli – monitoring. Następnie 
prezydent odniosła się do tematu Młodego Miasta i raportu przygotowanego na ten  temat. 
Powiedziała również o strategii rozwoju miasta Gdańsk 2030+. Dokument określający 
długofalowe kierunki rozwoju Gdańska na najbliższe 8 lat. Prezydent podziękowała radnym 
Elżbiecie Strzelczyk, Katarzynie Czerniewskiej oraz Janowi Peruckiemu za wielką pracę  
i zaangażowanie w zespole nad Budżetem Obywatelskim. Kolejnym punktem wystąpienia 
było rozliczenie PIT-u w Gdańsku. Nadmieniła o loterii PIT w Gdańsku. Zachęciła do brania 
udziału w tej loterii. Następnie odniosła się do tematu spacerów w dzielnicach. Powiedziała, 
że ostatnio 21 marca odbyło się spotkanie w dzielnicy Jasień, następne spotkanie odbędzie 
się 12 kwietnia w Nowym Porcie. Prezydent  podziękowała za wystąpienie. 
 
PIOTR GRZELAK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Zrównoważonego 
Rozwoju i Mieszkalnictwa 
Prezydent w swojej wypowiedzi odniósł się do interpelacji złożonej przez radnego 
Przemysława Malaka, dotyczącej czołgu. Również radny Karol Rabenda tą sprawą również 
się interesuje. Powiedział, że pani prezydent skierowała dwa zapytania w tej sprawie. 
Pierwsze zostało skierowane do historyków jaka jest rola czołgu historycznie. A drugie 
zapytanie do kombatantów. Prezydent poprosił Doktora Janusza Marszalca aby opowiedział 
nam historie tego czołgu. Poprosił radnych o chwilę cierpliwości kiedy będą odpowiedzi od 
stowarzyszeń kombatanckich otrzymają ostateczna decyzje o przyszłości tego czołgu. 
Podziękował za wypowiedź. 
 
 
JANUSZ MARSZALEC – Doktor Nauk Humanistycznych w zakresie historii 
W swojej wypowiedzi odniósł się do historii czołgu i przedstawił konkretne dane. Powiedział, 
ze czołg T34 jest czołgiem, który walczył w ramach Pierwszej Warszawskiej Brygady 
Pancernej imienia Bohaterów Westerplatte. Czołg, którym walczyła polska załoga lecz 
dowodzoną przez rosyjskiego dowódcę. Rosjanina o polskich korzeniach, który słabo mówił 
po polsku. Ten czołg nie walczył o zdobycie Gdańska lecz został skierowany do Gdyni gdzie 
został dwukrotnie trafiony przez Niemców 25 marca 1945 roku. Został zatrzymany strzałem 
pocisku przeciwpancernego. Załoga następnego dnia wróciła od razu do walki nie było 
rannych ani zabitych. 26 marca sytuacja była o wiele poważniejsza w okolicach Wzgórza 
św. Maksymiliana, czołg dostał się pod ogień o został poważnie uszkodzony 
prawdopodobnie mina lub pocisk przeciwpancerny. Powiedział, że również porucznik  
i załoga zostali ranni. Czołg nie nadawał się do dalszej walki i przeszedł długotrwałe naprawy, 
stał się takim składakiem. I ten składak trafił na Al. Zwycięstwa. Następnie w kwietniu 1946 
roku, czołg został ustawiony i nazwany Pomnikiem Czołgistów. W 1972 roku został 
ponownie wyremontowany i przestawiony o kilkadziesiąt metrów w inne miejsce. Janusz 
Malec podsumowując swoją wypowiedź powiedział, że był to czołg sowiecki mający polską 
załogę, która walczyła na nim. Był to czołg, który walczył w ramach jednostek operacyjnych 
sowieckich, miał orła ale bez korony był podległy dowódctwu sowieckiemu natomiast jego 
podstawowym celem była walka w Gdyni, walka z Niemcami. Tą walkę wykonał jak należy. 
Załogę czołgu stanowili Polacy, porucznik Miazga urodził się w Puławach i zmarł w 1978 
roku w Gdańsku. Niektórzy pochodzili z Kresów Wschodnich nie zdarzyli do armii gen. 
Andersa i tak się złożyło , ze służyli w pierwszej armii wojska polskiego. Czołg był 
narzędziem propagandy sowieckiej ale nie tak ostrym jak inne pomniki nazywane 
pomnikami wdzięczności. Pan Janusz Malec powiedział, że rzeczą naturalną jest,  
że społeczeństwa lokalne nadają znaczenia pewnym reliktom historii, pewnym pomnikom. 
Tak również stało się w przypadku tego czołgu. Możemy tutaj zakładać, że samo nazwanie 
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tego pomnika. Następnie przytoczył jak ten czołg funkcjonował w każdym roku. Reakcje 
społeczeństwa były rozmaite. Przytoczył fakt jak czołg został pomalowany na różowo.  
To właśnie była reakcja na treści, które ten czołg niósł. Natomiast przez następne lata 
sytuacja wyraźnie się uspokoiła. Stawia tezę podobnie jak inni historycy, że czołg został 
oswojony i temu czołgowi nadano nowe znaczenia. Jak widać po czynach inicjatorów akcji 
usunięcia czołgu nie wszyscy tak uważają to zrozumiałe. Ale miejmy też na uwadze fakt, że 
nigdy nikt do tej pory nie zrobił badań społecznych, które by tą zmianę w sposób bardzo 
statystyczny, matematyczny oceniły. Mówimy o pewnych hipotezach są tu dwie strony, które 
mogą tu dyskutować o sile ideowej, której ten czołg niesie. Dla wielu jest to punkt 
informacyjny, ciekawostka  historyczna, punkt gdzie można się zatrzymać. Natomiast 
sprawa zasadniczą, która powinna być brana pod uwagę przez osoby, które będą 
podejmowały decyzję powinna być taka gdzie nas może doprowadzić i rozwiązać ten spór. 
I pytanie czy tym miejscem dla czołgu powinno być Westerplatte, tam jest pomnik Obrońców 
Wybrzeża. Pomnik na, którym również są symbole, które nie wszystkim mogą się podobać 
i nie przez wszystkich mogą być akceptowane. Jest nazwa Lenino, sowiecka pepesza. Więc 
podejmując tą decyzję wszyscy muszą brać pod uwagę, że ten symbol polskości nadal na 
Westerplatte stoi. Czy jest jakaś alternatywa dla przeniesienia czołgu tak ta alternatywą jest 
edukacja. Trzeba o sprawie czołgu mówić, trzeba mówić o 1945 roku, trzeba mówić  
o sowieckim zniewoleniu, trzeba prowadzić edukację. W Gdańsku są instytucje 
kompetentne, które mogą taką dyskusje prowadzić, które z jednej strony przedstawiając 
prawdę historyczną z drugiej strony edukując mogą być ważnym elementem tej dyskusji. 
Podsumowując swoją wypowiedź powiedział, że z tymi refleksjami zostawia 
zgromadzonych życząc pomyślnych obrad.  
 
PIOTR GRZELAK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Zrównoważonego 
Rozwoju i Mieszkalnictwa 
Podziękował Panu Dyrektorowi za wypowiedź. W kontekście tej refleksji prezydent 
zacytował Prezydenta Andrzeja Dudę „Krew przelana za ojczyznę jest jedna. Krwi przelanej 
za ojczyznę nie wolno w żaden sposób dzielić. I nie wolno w żaden sposób dzielić tych, 
którzy za ojczyznę polegli. Tak jak powiedziałem w dniu inauguracji mojej prezydentury gdy 
obejmowałem zwierzchnictwo nad wojskiem polskim stojąc przy grobie Nieznanego 
Żołnierza w Warszawie. Czy szli ze wschodu czy szli z zachodu ci żołnierze szli po to, żeby 
Polska była wolna. O nią walczyli i za nią zginęli”. Koniec cytatu. Prezydent Piotr Grzelak 
powiedział, że niezależnie od tych refleksji o, których mówił pan dyrektor, niezależnie od 
stanowiska pana prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej, zwierzchnika sił zbrojnych Andrzeja 
Dudy. Pani prezydent Aleksandra Dulkiewicz zwróciła się o opinię do organizacji 
kombatanckich, które mają największe prawo, żeby zdecydować co z tym czołgiem powinno 
się stać. Następnie prezydent zapowiedział wystąpienie przedstawicieli Zarządu Zakładu 
Utylizacji odnośnie odoru, który wydobywa się z Szadółek. 
 
 
Michał Dzioba – Prezes Zarządu Zakładu Utylizacyjnego w Gdańsku 
Powiedział, że zakład utylizacji wykonuje zadania własne gminy w zakresie odpadów 
komunalnych. W dalszej wypowiedzi mówił, że co roku w zakładzie jest przetwarzane ponad 
300 tysięcy ton odpadów w tym 140 tysięcy ton odpadów resztkowych. Dzięki działalności 
zakładu utylizacyjnego jest możliwa realizacja przez gminę podstawowego obowiązku jakim 
jest osiąganie co raz to wyższych poziomów odzysku i recyclingu. Niestety niepożądanym 
efektem pracy są uciążliwe zapachy. Przez ostanie miesiące szczególny nakład  pracy był 
nad redukcją tych właśnie zapachów. W dalszej wypowiedzi mówił  
o założeniu programu REDU- Redukujemy zapachy z Szadółek. Rozwiązaniem jednak nie 
jest spektakularna inwestycja ale szereg konsekwentnych działań. Wspomniał, że do 
zespołu dołączył specjalista Grzegorz Orzeszko i to on przedstawi szczegóły dotyczące 
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programu Redukujemy zapachy z Szadółek.  
 
Grzegorz Orzeszko – Z-ca prezesa ds. technicznych Zakładu Utylizacyjnego  
w Gdańsku 
Przedstawił program REDU dotyczący redukcji zapachu z Szadółek. Sam zarys tego 
programu i to co warto tutaj zaznaczyć to nie mówimy tutaj o żadnej dużej spektakularnej 
inwestycji. Tylko o szeregu konkretnych działań i systematycznych kroków, Obiekty, które 
aktualnie istnieją jeśli chodzi o ich technologię i stan a to na czym się skupiamy to 
odpowiednie zorganizowanie pracy. I wprowadzenie bardziej dynamicznych działań, które 
pozwolą nam w sposób skuteczniejszy przeciwdziałać przede wszystkim ale też redukować 
to działanie odorowe. Odniósł się na podstawie slajdu do obszaru działań jest to między 
innymi obszar techniczny obejmujący hermetyczność obiektów, efektywność 
technologiczną, zmniejszenie ryzyk technologicznych. Obszar organizacyjny dotyczący 
zwiększenia efektywności obsługi, tak aby maksymalnie wykorzystywać możliwości 
instalacji. W obszarze technicznym parce skupiają się na usprawnieniu systemu 
odgazowania, modernizacja gospodarki wodno-ściekowej, wymiana wsadu  biofiltra 
kompostowni tunelowej, zamkniecie jednej z kwater. Do działań obszaru organizacyjnego 
należy zmiana struktury organizacyjnej, żeby skutecznie nadzorować procesy 
przebiegające w poszczególnych instalacjach. Zatrudnienie pracowników odpowiedzialnych 
za optymalizację działań antyodorowych. Przeprowadzenie badań powietrza, współpraca 
ze środowiskami akademickimi nad metodą długoterminowych badań powietrza. Prace nad 
aplikacją zbierającą dane o uciążliwościach od mieszkańców. Podsumowując swoją 
wypowiedź Grzegorz Orzeszko powiedział, że zawarł kluczowe aspekty i jeżeli są jakieś 
pytania chętnie odpowie.   
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Podziękowała za wypowiedź. Następnie powiedziała, że jako kolejny punkt w komunikatach 
będzie wystąpienie dyrektora Gdańskiego Urzędu Pracy Rolanda Budnika. Dyrektor 
przedstawi raport GPU z podsumowania 2021 Miasta Gdańsk. 
Przewodnicząca ogłosiła 2 minuty przerwy technicznej na wymianę sprzętu. 
 
ROLAND BUDNIK – Dyrektor Gdańskiego Urzędu Pracy 
Przedstawił podsumowanie roku 2021 w Gdańskim Urzędzie Pracy.  
 
Podsumowanie, prezentacja „Informacja Gdańskiego Urzędu Pracy – podsumowanie 2021 
roku Miasto Gdańsk” w formie multimedialnej jest dostępna w Biurze Rady Miasta Gdańska. 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Podziękowała za wypowiedź. Powiedziała o kolejnych tematach komunikatów jakim jest 
planowanie i zagospodarowaniu przestrzennym za rok 2021 a referować będzie dyrektor 
Wydziału Skarbu- Tomasz Lechowicz, oraz Informacja za rok 2021 wynikająca z zapisu § 2 
Uchwały Nr XLVI/1014/13 Rady Miasta Gdańska z dnia 28 listopada 2013 roku w sprawie 
zasad obciążania hipoteką prawa do nieruchomości Gminy Miasta Gdańska, która również 
będzie referować dyrektor Tomasz Lechowicz. 
 
TOMASZ LECHOWICZ – Dyrektor Wydziału Skarbu 
Przedstawił informację o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym za rok 2021. 
Dokument stanowi załącznik nr 2 do  protokołu. 
 
Dyrektor przedstawił również informację za rok 2021 wynikająca z zapisu § 2 Uchwały Nr 
XLVI/1014/13 Rady Miasta Gdańska z dnia 28 listopada 2013 roku w sprawie zasad 
obciążania hipoteką prawa do nieruchomości Gminy Miasta Gdańska. 
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Dokument stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 

 

PUNKT 3 

OŚWIADCZENIA KLUBÓW RADNYCH 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej 
W pierwszych słowach swojej wypowiedzi podziękował przewodniczącej Agnieszce 
Owczarczak za zaproszenie mera Mariupola i za znalezienie środków technicznych aby 
mógł się tutaj znaleźć zdalnie. Jest to bardzo ważne, żebyśmy mogli przekazać informację 
co się dzieje bezpośrednio na Ukrainie nie tylko nam ale również Europie. Przewodniczący 
podziękował również pani prezydent za inicjatywę zwołanie specjalnego posiedzenia grupy 
Ukraina. Działania na poziomie europejskim nie zawsze są przez europejskie media 
relacjonowane musimy powtarzać zachodowi jak ta sytuacja rzeczywiście wygląda o aby 
nikt nie zapomniał o tym, że dziś cały czas tak dramatyczne obrazy o jakich mówił pan mer. 
Obrazy informujące o zbrodniach wojennych. Dokonywane przez Władimira Putina musimy 
o tym pamiętać, musimy to powtarzać i jest to szczególnie ważne aby cały świat pamiętał  
o tych haniebnych zbrodniach Putina. W dalszej wypowiedzi mówił, że musimy pomagać 
uchodźcom, którzy przyjechali do nas, którzy szukają miejsca w którym nie spadają bomby. 
Przekazanie całemu światu to powinniśmy robić. Na dzisiejszej sesji chcemy podjąć 
uchwałę która w pewnym sensie usystematyzuje ta pomoc dla obywateli Ukrainy. 
Zaapelował do radnych, bo raczej tu nie ma wątpliwości, że ulica Mariupola powinna 
znaleźć swoje miejsce w Gdańsku. Radny apeluje aby zasiąść razem z przewodnicząca 
Agnieszką Owczarczak wspólnie z panią prezydent jak również z prezydentem Piotrem 
Borawskim oraz radnymi aby znaleźć wspólnie to godne miejsce dla Bohaterów Mariupola. 
Przewodniczący prosi aby to spotkanie odbyło się jak najszybciej i aby było uchwalenie 
takiej nazwy. Przypomniał o uchwale, która będzie procedowana na dzisiejszej sesji  
o pomocy dla  Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terenie tego kraju. Radny odniósł 
się do tematu, który dziś został poruszany dotyczący czołgu. Zwrócił się do radnych 
opozycji aby w tym czasie nie dzielić społeczeństwa tylko zając się tym aby dać pomoc tym, 
którzy tej pomocy potrzebują. Kolejnym ważnym tematem bliskim dla mieszkanek  
i mieszkańców Gdańska to inicjatywy dzielnicowe w ramach, budżetu dla dzielnic. 
Wspomniał o programie prokreacji aby zwiększyć środki na ten cel. Program in vitro. 
Wspomniał, że radni Pis byli przeciwni tej metodzie. Dzięki przyjęciu tej uchwale zwiększy 
się realizacji potrzeb w skali roku. Co finalnie przyczyni się do wzrostu szczęśliwych rodzin. 
Radny wspomniał o ostatniej konferencji prasowej z udziałem pani prezydent i pani 
przewodniczącej i chce aby do głośno zabrzmiało, że urodziło się już 500 dzieci. Dzięki 
gdańskiemu programowi wsparcia prokreacji, dzięki finansowaniu metody in vitro przez 
gdański samorząd. Przewodniczący wspomniał jeszcze o dwóch uchwałach na dzisiejszej 
na dzisiejszej sesji, które będą procedowane. Uchwały, które są wstępem do tworzenia 
parku kulturowego na obszarze głównego miasta. Uchwała antyhałasowa, która ogranicza 
emisję hałasu w godzinach nocnych. Oraz uchwała ograniczająca sprzedaż alkoholi co do 
godzin. Zakaz sprzedaży napojów alkoholowych po godzinie 23 w rejonie śródmieścia nie 
można będzie zakupić alkoholu w sklepach. Jest to wynik długich rozmów z mieszkańcami 
i wsłuchiwania  się w ich skargi. Punkty gastronomiczne nadal będą mogły oczywiście 
sprzedawać alkohol. Podziękował za wypowiedź. 
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poprosiła o zabranie głosu przewodniczącego Prawa i Sprawiedliwości. 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Zwrócił się do wszystkich zgromadzonych jak również mieszkańców. Radny zwrócił  
się również do profesora, który w swoim wystąpieniu szeroko omówił temat czołgu na  
Al. Zwycięstwa. Powiedział, że wydaje się to wystąpienie taką oficjalną odpowiedzią władz 
Gdańska. Wspomniał, że w wielu polskich miastach były takie symbole i były traktowane 
jako symbol najeźdźcy, który zniewolił nasz kraj. Nawiązał to słów mera Mariupola  
ta symbolika te działania, które są prowadzone na Ukrainie przez spadkobierców tego 
sowieckiego systemu. Wszelkie przejawy przemocy będą usuwane nie tylko przez rząd ale 
samorządy. Myśli, że w Gdańsku powinniśmy iść  tą samą drogą. Mamy pomniki i liczą się 
te czyny, które Polacy na frontach II wojny światowej dokonali.  
W związku z tym ta dyskusja w sprawie tego czołgu jeszcze trwa. Powiedział, że liczy na 
to, że ten czołg znajdzie godne miejsce w jakimś muzeum. Nawiązał do wypowiedzi 
swojego przedmówcy Cezarego Śpiewaka-Dowbora odnośnie metody in vitro. Skoro 
władze miasta Gdańska  taką  troską otaczają część mieszkańców, którzy tą technologią 
się posługują, wsparli również mieszkańców podobną kwotą  na naprotechnologię 
ponieważ nauka kościoła nie pozwala na stosowanie metody in vitro. Nawiązał do tematu 
Zakładu Utylizacyjnego i podziękował pani prezydent. Kilkanaście lat temu gdy dokonywano 
modernizacji tego zakładu padały obietnice, że skończy się ten odór, który wydziela się na 
miasto. Rozbudowały się tam liczne dzielnice. Bez całkowitej hermetyzacji tego zakładu  
te odory nadal będą się wydzielać. Więc bez inwestycji na tym terenie się nie obejdzie. 
Nawiązał do wojny do Ukrainy. Polska to państwo unitarne. Czy rząd czy samorząd to ludzie, 
którzy zostali wybrani przez mieszkańców. To są pracownicy mieszkańców i dla nich  
tu pracujemy. Powiedział, ze pracujemy wspólnie dla dobra mieszkańców. Prawdziwe 
wyzwanie dopiero przed  nami ta wojna się nie kończy i obawiamy się, że może być długa 
i powinniśmy też dzielić się z tymi ludźmi komfortem bezpieczeństwem. Obywatele Ukrainy 
potrzebują lekarstwa na tą traumę, która ich dotknęła. Radny w dalszej wypowiedzi 
powiedział, że pozytywną inwestycją jest inwestycja w palmiarnię i oranżerię w parku 
oliwskim. Nawiązał do tematu uchwał alkoholowej czy hałasowej. Powiedział,  
że dyskutowano wielokrotnie na forach klubu PiS i uznajemy, że mieszkańcy byli 
inicjatorami tych uchwał i należy się do tej inicjatywy przychylić. Głosy mieszkańców, które 
dzisiaj do nas wpływają i niekończąca się troska o los mieszkańców, pozwala rozwiązać 
wiele problemów. Podziękował mieszkańcom. Przewodniczący zakończył swoje 
wystąpienie.  
 

BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska 
Powiedziała, że stoi tu dziś w roli osoby zadowolonej ponieważ aż 24 uchwały miały 
pozytywny finał ponieważ zostały pozytywnie zaopiniowane na Komisji Rodziny  
i Polityki Społecznej. Uświadamia sobie jak ważna rola jest tej komisji. Około 30 nowych 
rodzin skorzysta z procedury. Nadmieniła, że dzięki programowi dotyczącemu prokreacji 
pojawiło się 500 młodych gdańszczanek i gdańszczan. To cieszy w tych trudnych czasach.  
Radny Koralewski wspomniał, że naprotechnologia nie jest finansowana przez władze 
Gdańska. Przewodnicząca przypomniała, że naprotechnologia jest finansowana przez NFZ.  
Na dzisiejszej sesji będzie również procedowana uchwała o podwyższenie dodatku dla 
rodzin zastępczych, zajmujących się dziećmi szczególnej troski. Będziemy również 
zajmować się poradniami pedagogiczno- psychologicznymi również zajmiemy się żłobkami.  
Radna odniosła się również do harmonogramu planowania dla miasta Gdańska, który 
również będzie omawiany. Powiedziała, że cieszy ją inwestycja w rodzinę, zwiększenie 
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miejsc w żłobkach cieszy również to, że stawiamy na zielone miasto. Nadmieniła, że w tych 
ważnych sprawach, które dziś będziemy podejmować na sesji nie możemy zapomnieć, że 
nasi ukraińscy bracia toczą właśnie wojnę, walkę o wolną Europę. Odniosła się do słów 
jakie wypowiedziała mer Mariupola gdzie Rosjanie za cele obierają szpitale położnicze, 
szkoły, teatry w, których chronią się matki z dziećmi. To jest niewypowiedziane okrucieństwo, 
zbrodnia przeciwko ludzkości. Ukraińcy stawiają tamę temu czego od wielu lat się boimy. 
W dalszej wypowiedzi odniosła się odnośnie spotkania na komisji i słów radnej Teresy 
Wasilewskiej. Powiedziała, że na reszcie zaczyna doceniać role organizacji pozarządowych. 
Te organizacje są bardzo ważne  pomagają uchodźcom, łączą się w grupy nieformalne 
przekazują jedzenie, pieniądze, dach nad głową. Kończąc swoja wypowiedź zaapelowała, 
żebyśmy byli otwarci, gościnni, otwierajmy nasze domy, nasze serca. Podziękowała za 
wystąpienie. 
 
CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej 
W ramach uzupełnienia swojej wcześniejszej wypowiedzi. Chciałby serdecznie zaprosić na 
spotkanie przede wszystkim mieszkańców dzielnicy Stogi. W najbliższy wtorek 5 kwietnia 
o godzinie 16.30 odbędzie się spotkanie informacyjne dla osób, które byłyby 
zainteresowane kandydowaniem do dzielnicy Stogi. Spotkanie odbędzie się w szkole przy 
ulicy Stryjewskiego. Są to przedterminowe wybory do tej dzielnicy. Zgłoszenia są jeszcze 
do 22 kwietnia. Przewodniczący zachęcał do wzięcia udziału.  
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o kolejnym punkcie obrad. 
 

PUNKT 4 

UCHWAŁY 

 

1) w sprawie przyznania dodatkowych środków finansowych na działania statutowe jed-
nostek pomocniczych Miasta Gdańska (druk 1219);  

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                              K. Samorządu i Ładu Publicznego - pozytywna 

 
SYLWIA BETLEJ – Dyrektor Biura ds. Rad Dzielnic i Współpracy z Mieszkańcami 
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania. 
 

        Za   - 33 
        Przeciw  -  0 
        Wstrzymało się -  0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
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Uchwałę Nr XLVIII/1178/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
w sprawie przyznania dodatkowych środków finansowych na działania statutowe jedno-

stek pomocniczych Miasta Gdańska 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu 
 
 

2) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2022 rok 
(druk 1235 + autopoprawka); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                               K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                               K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
                               K. Edukacji – pozytywna 

       K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
       K. Kultury i Promocji – pozytywna 
      K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
      K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 
  
ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Prezydent w swojej wypowiedzi odniosła się do sytuacji finansowej miasta Gdańska w 2022 
po wprowadzeniu przepisów Polskiego Ładu i jakie to ma konsekwencje dla naszego miasta. 
Wspomniała o  wysokiej inflacji jak również wysokich ratach kredytowych. Odniosła się 
również do protestu młodych ludzi przed sesja Rady Miasta odnośnie podwyżki cen biletów 
na komunikację miejską. Odniosła się do ubytku PIT w 2022 roku. W 2021 roku wypłacono 
samorządom jednorazową subwencję rekompensującą ubytek  PIT. Z utraconych 268 mln 
złotych, Gdańsk otrzymał 114 mln złotych. Następnie prezydent odniosła się do dochodów 
PIT w budżecie państwa i w Gdańska. Wskazała różnice. Budżet państwa roku 2021 do 
roku 2022. Porównując te dwa lata w miesiącach styczeń/luty, budżet państwa w 2022 roku 
wykazał wzrost + 31%. Natomiast wpływy z PIT w budżecie Gdańska w latach 2021/2022 
w miesiącach styczeń/luty to - 14%. Odniosła się również dochodów w budżecie państwa   
z podatku  Vat były wyższe o 33,5 %. W tym samym okresie w którym rosną wpływy z PITU.  
 
IZABELA KUŚ  – Skarbnik Miasta Gdańska 
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 
Powiedział, że te dane, które zostały przedstawione niestety pokazują, że obecna władza, 
drenuje i próbuje uśmiercić samorządność w Polsce poprzez bardzo radykalne ucięcie 
finasowania samorządów. Samorządów, które są najbliżej ludzi i mieszkańców. W dalszej 
wypowiedzi mówił o podwyżkach cen biletów. Zwrócił się do radnych PiS,  żeby jasno 
potwierdzili, że to dzięki rządowi miasto Gdańsk ma mniej środków w budżecie miasta. 
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Rekompensata, którą otrzymaliśmy jest jednorazowa ubytki zostają nadal z nami. 
Nawiązując do podwyżek biletów uważa, że ceny biletów nie powinny zostać podniesione, 
lecz nie ma innej możliwości. Odniósł się również do wysokiej inflacji, wysokich kredytów  
i planowaniu budżetu przez mieszkańców. To wszystko sponsoruje rząd PiS. 
 
ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Prawa i Sprawiedliwości 
Zwróciła się z prośbą do pani skarbnik. Powiedziała, że zostało w prezentacji przedstawione 
kilka tabelek, które nic nie mówią na temat uchwały, która za chwilę będzie głosowana. 
Radna liczy na to , że pani prezydent albo pani skarbnik przedstawia więcej informacji. 
 
ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Prezydent odpowiedziała, że właśnie w tym momencie będzie prezentacja dotycząca  
powyższej uchwały. Powiedział, że jest koniec marca więc mija ustawowy termin złożenia 
rocznego sprawozdania z wykonania budżetu za rok poprzedni. Przekazała na ręce  
przewodniczącej Agnieszki Owczarczak dokumenty związane ze sprawozdaniem nad,  
którymi będzie głosowanie na sesji czerwcowej. 
 
IZABELA KUŚ  – Skarbnik Miasta Gdańska 
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska 

Powiedziała, że po wstępnym porozumieniu z przewodniczącym Cezarym Śpiewakiem- 
Dowborem oraz z przewodniczącym Kazimierzem Koralewskim. Jest konsultowana i oma-
wiana lokalizacja ulicy Bohaterów Mariupola i w dniu jutrzejszym wspólnie złożymy wniosek 
do pani prezydent. Odniosła się również do uchwały, którą zaprezentowała pani skarbnik. 
Podziękowała za te pieniądze przekazane na sprawy społeczne jest to bardzo ważne  
te miejsca w żłobku jak również in vitro. Jak również odtworzenia w zapobieganiu narkoma-
nii i zapobieganiu alkoholizmowi. Radna powiedziała, że to jest teraz dobry punkt, żeby 
przypomnieć co będzie się działo w Gdańsku jak spadną dochody w momencie jak będzie  
sprzedaży Lotosu.  
 
KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Odniósł się do tego co usłyszał na sali odnośnie skarg Krystiana Kłosa i innych radnych,  
że jest ciężka sytuacja, że ciężko się rządzi. Odniósł się do prezentacji pani skarbnik odno-
śnie budżetu miasta. Wyniki budżetowe osiągnięte przez samorządy w Polsce ,potwierdzają 
ich dobra sytuację finansową. Dobrymi wynikami budżetowymi mogą się pochwalić wszyst-
kie grupy jednostek samorządowych, miedzy innymi największe miasta wśród nich jest 
Gdańsk. Ponad 490 mln złotych nadwyżki, informacja od ministra Sebastiana Skuzy. W jego 
opinii około 51 mld złotych, które zostało w budżetach samorządów to zdecydowanie naj-
większa pula środków jaka maja do wykorzystania w kolejnych latach. Minister Skuza uważa,  
to  solidny bufor, który zabezpiecza potrzeby finansowe. Radny odniósł się również do do-
chodów samorządów z poprzednich lat, iż zasadniczo wzrosły, również dochody z PiT i CiT.  
Wzrosły też bufory subwencyjne z budżetu państwa o około 23%. Radny mówił jak wyka-
zano w tym materiale z ministerstwa finansów ,nadwyżki nastąpiły z poziomy wszystkich 
jednostek zarówno gminy, powiaty, województwa. W opinii resortu pozytywne wyniki są 
efektem dobrej sytuacji gospodarczej kraju a także wprowadzonych rozwiązań wzmacnia-
jących i stabilizujące finanse. Radny wspomniał o kwotach, które otrzymało miasto Gdańsk 
z dodatkowych subwencji. Radnego zdaniem w Gdańsku jest dobra sytuacja finansowa  
i odnosząc się do raportów ze sprawozdań innych miast Gdańsk nie odstaje. Przewodni-
czący będzie miał pytanie do władz wykonawczych o finanse, które otrzymała Fundacja 
Inicjatyw Społecznych na zabezpieczenie dzieci z interwencji. Tymczasem z informacji  
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wynika, że dzieci dowozi się do Specjalistycznego Ośrodka Opiekuńczo – Wychowawczego 
na ul . Góreckiego. Więc pytanie pojawia się na co ta fundacja dostała te pieniądze.  
Czy dotacje na Studium im. Pawła Adamowicza. Czy na inne cele stowarzyszeń, organiza-
cje itd. Powiedział, że ogromne pieniądze wypływają z budżetu a potem się okazuje, że to 
jest z winy państwa. W dalszej wypowiedzi mówił, że Polski Ład , to nie tylko PiT czy CiT 
ale jest to szeroko zakrojony projekt modernizacji gospodarczej Polski. Powiedział, że dzięki 
rozwojowi polskiej gospodarki musimy liczyć na to, iż mimo trudności ogólnoświatowych, 
nasze dochody samorządu będą stabilne, a dochody z podatku Pitu nie będą zagrożone. 
Radny powiedział, że możemy czuć się bezpiecznie, możemy spokojnie pomagać naszym 
sąsiadom z Ukrainy, musimy się  mobilizować bo są to niemałe kwoty a to obciąża nie tylko 
budżet Gdańska przecież Polska jest jedna.  
 
KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 
Odniósł się do wypowiedzi radnego Kazimierza Koralewskiego. Powiedział, że cieszy się, 
że potrafi czytać tylko szkoda, że bez zrozumienia. Radny Krystian Kłos mówił jakie ubytki  
i konsekwencje są spowodowane Polskim Ładem. Mówił, że radny odwołuję się do danych 
historycznych a przecież w tej chwili jesteśmy w nowej rzeczywistości. Ponieważ w 2021 
roku Polskiego Ładu nie było. Mówił, że radny liczy na stabilny wpływ z podatków PiT  
a przecież widzimy, że dzięki pomysłom rządu wpływy z podatków mamy niższe. Odniósł 
się również do rekompensaty jednorazowej i żaden dokument ani ustawa nie wskazuje, 
żeby te ubytki miały byś rekompensowane w przyszłości. Obietnice ministerstwa finansów 
są duże a przecież minister finansów został odwołany właśnie przez Polski Ład, który okazał 
się kompletną klapą. Powiedział, że tworzą tarczę do ustawy, którą sami przygotowali.  
Zachęca radnego do przeczytania ustawy Polskiego Ładu i przeczytania skutków regulacji, 
które mówią ile samorządy stracą wpływów do budżetów w związku z tymi rozwiązaniami. 
Podziękował za wypowiedź. 
 
CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej 
Przewodniczący zadał pytanie pani skarbnik z jakich zdarzeń wynika konieczność autopo-
prawki do uchwały i dlaczego wpłynęła dopiero w dniu dzisiejszym. 
 
 IZABELA KUŚ  – Skarbnik Miasta Gdańska 
Przeprosiła, że autopoprawka wpłynęła dopiero w dniu dzisiejszym z tego powodu, że na 
ostatniej prostej było bilansowanie zmian w autopoprawce. Pani skarbnik wyjaśniła szcze-
góły do uchwały dotyczące autopoprawki. 
 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Odpowiedziała na pytanie, które zadał radny Kazimierz Koralewski dotyczące dotacji na 
Fundację Innowacji Społecznej. Wyjaśniła, że fundacja prowadzi cztery domy dla dzieci. 
Łącznie co do zasady jest 56 miejsc mają też nad stany, których byśmy nie chcieli oczywi-
ście. To jest ta część budżetu, która konsumuje fundacja w tym zakresie. Podziękowała za 
wypowiedź. 
 
BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko Dla Gdańska 

Przewodnicząca chciałaby uzupełnić wypowiedź, Dotyczy to pieczy zastępczej często  
małych dzieci, również matek nieletnich, które mają urodzić dzieci. Powiedziała, że to jest 
jedna z takich fundacji, która od lat się zajmuje pieczą zastępczą. Jest wysoko oceniana i te 
4 mln będą na pewno dobrze spożytkowane. Jako jedna z nielicznych organizacji przyjmują 
młode matki w ciąży. Radna wspomniała o wystąpieniu radnych PiS z ogromnymi czekami, 
gdzie było obiecane miliardy złotych na rozwój Gdańska, na inwestycje. Powiedziała, że 
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dobrze by było, żeby te pieniądze do Gdańska wpłynęły zgodnie z obietnicą. Prosi o rozli-
czenie się z tego.  
 
 
KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Przypomniał o tym co powiedział w poprzednim wystąpieniu, prosił o zwrócenie uwagi, że 
wszystkie samorządy miały nadwyżkę 50 mld złotych a nadwyżka budżetowa osiągnięta 
przez Gdańsk to 490 mln złotych. I to pokazuje jak dużą nadwyżkę finansową posiada 
Gdańsk co świadczy o dobrej kondycji Gdańska. W dniu dzisiejszym jeśli podejmujemy  
decyzje podatkowe, planujemy inwestycje w tej trudnej sytuacji, która się objawiła w Europie  
w obliczu wojny, trudnej sytuacji wszystkich szczebli i państwo jest obciążone różną pomocą. 
To wszystko nas wszystkich kosztuje i długo będzie kosztować. W dalszej wypowiedzi mówił, 
że budżet jest w rękach włodarzy miasta  aby ten budżet zaprojektować, przeprowadzić  
i wykonać. Radny apeluje aby dobrze były wykorzystane środki przez władze miasta i wierzy, 
że wykorzystają  wszystkie wpływy aby środki z Brukseli tu trafiły. Liczy, że te środki do 
Polski wpłyną i wszyscy na tym skorzystamy. Wartością nadrzędną jest aby było najlepiej 
dla Polski, dla nas tym lepiej dla Gdańska.  
 
WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska  
W pierwszych słowach swojej wypowiedzi podziękował pani prezydent oraz pani skarbnik 
za przygotowanie tych zmian budżetowych to świadczy o dużej wrażliwości oraz o tym jak 
szybko reagują na zmiany, które są na świecie. Wszyscy na pewno są podobnego zdania, 
że jest tu pokazana wrażliwość społeczna. Nawiązał do wystąpienia swojego przedmówcy 
co do pozyskiwania środków unijnych nawiązał również do rządu. W kolejnej wypowiedzi 
odniósł się do wypowiedzi Beaty Dunajewskiej, która poruszyła temat Lotosu. Dla gdań-
skiego budżetu na pewno ciosem będzie to, że utracimy firmę Lotos. Miasto nie będzie miało 
żadnych zysków ze sprzedaży ani z detalicznych ani z hurtowych. To na pewno bardzo 
może nas pogrążyć. Radny powiedział, ze cały wymiar moralny sprzedaży Lotosu trudno 
nie burzyć się skoro ta sprzedaż jest dokonywana. Radny zacytował fragment z węgierskich 
mediów dotyczący tej sprzedaży węgierskiemu Molowi. Cytat:” Rosja chce w Kijowie usta-
nowić neutralny rząd, prezydent Załenski jest nieodpowiedzialny bo rozdaje ludziom broń  
a Ukraina prawie wywołała wojnę światową”. Radny powiedział, że to brzmi jak propaganda 
rosyjska i dzisiaj takiemu krajowi mamy oddać strategiczną gałąź naszej gospodarki. W tle 
stoi rosyjski oligarcha, którego synowie posiadają udziały w firmie Mol. Powiedział, że tej 
sprzedaży nie można uzasadnić ani ekonomicznie ani moralnie. Wracając do uchwały jesz-
cze raz bardzo serdecznie podziękował za całkowite zaangażowanie pani prezydent.  
Zakończył swoją wypowiedź.  
 

ELŻBIETA STRZELCZYK - Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Nawiązała do wypowiedzi swojego przedmówcy. I zadaje sobie pytanie, że z kontekstu  
wypowiedzi wynika, że radny będzie głosował przeciwko tej uchwale. Radna powiedział, że 
przypomina, że Lotosu nie sprzedajemy tylko łączymy i robi się inaczej niż tu się słyszy na 
sali obrad. Zwróciła się z zapytaniem do pani skarbnik jeżeli chodzi o 170 mln złotych nie-
wydatkowanych z ubiegłego roku a w tym roku wprowadzamy je do wydatkowania, ta ko-
rekta budżetu. I pytanie czy są to środki na inwestycje? 

 
IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska   
Odpowiedziała, że te środki są niewydatkowane na inwestycje, które nie były zrealizowane 
w ubiegłym roku. Więc to są wydatki, które są planowane ponieść w bieżącym roku.  
 
Przystąpiono do głosowania. 
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        Za   - 21 
        Przeciw  - 10 
        Wstrzymało się -  0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1179/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 
zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2022 rok 
 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu 
 

3) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Miasta Gdańska (druk 1236); 

 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                              K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                              K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                              K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
                             K. Edukacji – pozytywna 

     K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
     K. Kultury i Promocji – pozytywna 
     K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
     K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
 

PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 
Prezydent odniósł się do wystąpienia mera Mariupola. Cieszy go reakcja radnych jak 
również pani prezydent aby spełnić prośbę mera. I wybrać godne miejsce na ulice im. 
Bohaterów Mariupola. Wspomniał, że radni nie przegłosują tej propozycji szybciej niż na 
kolejnej sesji więc prosi wszystkich radnych aby zostało to przygotowane w sposób zgodny 
z procedurą. Prezydent zaproponował aby nie było to przedmiotem wyścigu ale zgodnej 
inicjatywy wszystkich klubów radnych. A wydział geodezji, który nadzoruje, przygotuje 
radnym wszystkie dostępne możliwe miejsca ulice, miejsca użyteczności publicznej.  
Zaproponowała aby na konwencie radni przedyskutowali te propozycje i wybrali taką, która 
będzie najlepsza a na następną sesję taka uchwała zostanie przygotowana.  
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Zaproponowała w nawiązaniu do wypowiedzi prezydenta. Jeśli radni będą gotowi  
z propozycją, to przewodnicząca zaprosi przedstawicieli wszystkich klubów oraz prezydenta 
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i wspólnie zostanie podjęta decyzja, które miejsce będzie najbardziej dogodne.  
 Zaproponowała również aby wszystkie kluby złożyły projekt stosownej uchwały.  

 
 
BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko Dla Gdańska 

Ad vocem zwróciła się do prezydenta Piotra Borawskiego z pełnym szacunkiem do słów 
wypowiedzianych. Powiedziała, że nikt się nie ściga i jest już po rozmowie z prezydentem 
Piotrem Grzelakiem i stosowne lokalizacje zostaną poszukane. Natomiast wniosek zgodnie 
z naszymi emocjami chcemy złożyć jutro. Będzie to czas na przedyskutowanie lokalizacji  
i nie chcielibyśmy aby te procedury nie trwały zbyt długo.  
 

PIOTR GRZELAK-Z-ca Prezydenta  Miasta Gdańska  Ds. Zrównoważonego Rozwoju  
i Mieszkalnictwa  

Prezydent chciałby zaapelować o jedno aby radni w sposób jednolity złożyli wniosek. 
Uważa, że ten wniosek na pewno wszyscy popierają i ściganie się w tej chwili jest nie na 
miejscu.  
 
IZABELA KUŚ  – Skarbnik Miasta Gdańska 
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Odniósł się do projektu uchwały zastanawiając się jaki wpływ będą miały rosnące ceny 
surowców energetycznych, które wpływają na nasze zakupy energii, paliwa. W aspekcie 
tych opinii, które tu na forum rady zostały wygłoszone, takie obawy nie powinny mieć 
miejsca. Grupa Orlen od początku wojny w Ukrainie nie realizuje zakupów ropy rosyjskiej. 
W tym czasie zamówiła już 28 tankowców z alternatywnymi gatunkami ropy, które będą 
przerabiane w Polsce. Wspomniał o sankcjach dla Rosji i pokoju dla Ukrainy. Chcemy 
bezpiecznej Polski. Nie chcemy aby to domino się przeniosło i rozlało dalej.  Odnośnie 
prognozy finansowej będzie można ją modyfikować. Przewodniczący jest przekonany, że 
również w tej prognozie finansowej zostaną uwzględnione te wyższe koszty surowców 
energetycznych. Powiedział, że w ramach obaw, które tu dziś były przedstawione chciałby 
zwrócić uwagę, że jednak jest możliwe poczucie bezpieczeństwa. Fuzja Grupy Orlen, która 
w Polsce ma dojść do skutku ma to prawo poczucia bezpieczeństwa dawać na przyszłość. 
 
PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 
Odniósł się do wypowiedzi radnego Kazimierza Koralewskiego odnośnie zakupu energii.  
Powiedział, że w zeszłym roku zostało zamówionych 18 ton ropy, które trafiły do polskich 
rafinerii. Wspomniał o zakupach ropy Orlenu, które są zasadniczo małym wolumenem. 
Prezydent powiedział, że w tym samym dniu gdzie prezes Obajtek prezentował tankowiec 
z ropą arabską na drugim stanowisku Naftoportu stał statek z ropą rosyjską zakupioną na 
rzecz Grupy Lotos do, którego sama spółka nie chciała się przyznać. Prezydent nawiązał 
do budżetu, że w 2022 roku została zapisana rezerwa na wzrost cen energii wartości  
10 mln złotych. Powiedział, że ciężko wyrokować czy ta rezerwa wystarczy miastu 
zwłaszcza biorąc pod uwagę sytuację i wydarzenia w ostatnim miesiącu. Prezydent 
powiedział, że dzięki szybko przeprowadzonemu przetargowi uzyskaliśmy odpowiednią 
cenę. W kwestii węgla, nie są poczynione duże zapasy. W ramach krajowego programu 
odbudowy środki nieszczęśliwie nie trafiają do Polski tu ma znaczenie kwestia izby 
dyscyplinarnej. W ramach KPO miasto chciałoby uzyskać dotacje na wymianę wszystkich 
pieców węglowych. Podsumowując powiedział, że tak wygląda sytuacja polityki 
energetycznej.  
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ELŻBIETA STRZELCZYK-Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Radna zadała pytanie dotyczące dofinansowania z budżetu państwa o jakie projekty , jakie 
inwestycje wystąpiło miasto o dofinansowanie z budżetu państwa.  

 
IZABELA KUŚ  – Skarbnik Miasta Gdańska 
W ramach edycji programu Polskiego Ładu zostały złożone 5 projektów, 3 w ramach 
standardowej procedury i 2 w ramach dodatkowej puli związanej z likwidacją i wsparciem 
terenów popegeerowskich, ponieważ w Gdańsku też takie tereny mamy. 2 projekty złożone 
w standardowej procedurze to dofinansowanie budowy Nowej Świętokrzyskiej, 
dofinansowanie zakupu autobusów elektrycznych oraz dofinansowanie przebudowy ulicy 
Łąkowej. Powiedziała, ze ta część związana z terenami popegeerowskimi odpowie 
prezydent Piotr Grzelak. 
 

PIOTR GRZELAK-Z-ca Prezydenta  Miasta Gdańska  Ds. Zrównoważonego Rozwoju  
i Mieszkalnictwa  

Prezydent odniósł się do terenów popegeerowskimi to teren Gdańskiego Ośrodka Kultury 
Fizycznej, rejon przy terenach rolnych. Powiedział, że składane wnioski są różnego rodzaju 
np. na budownictwo mieszkaniowe w ramach dokapitalizowania TBS. Prosi o doprecyzowa-
nie pytania radnej Elżbiety Strzelczyk wtedy dokładnie i szczegółowo przedstawi  
i odniesie się do tematu ale potrzebuje więcej czasu na przygotowanie.  

 

IZABELA KUŚ  – Skarbnik Miasta Gdańska 

Pani skarbnik w uzupełnieniu swojej wypowiedzi powiedziała, że co roku są składane wnio-
ski na dofinansowanie w ramach subwencji. W bieżącym roku został złożony wniosek  
o dofinansowanie przebudowy ul. Budowlanych.  

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Powiedział, że pan prezydent Piotr Borawski troszkę go zainspirował. Pozostając w tej kwe-
stii poczucia bezpieczeństwa co do przyszłości oraz pewności płynności finansowej. Jest 
wiele niewiadomych lecz lepiej kontrolujemy ten rynek w łańcuchu produkcyjnym związa-
nym z ropa naftową i węglem. A skupiając się tylko na ropie naftowej to co widzimy w porcie 
są to często tylko przeładunki. Powiedział, że musimy zdawać sobie sprawę, że w Naftopor-
cie przeładowywana jest ropa naftowa dla rafinerii w Niemczech. Radny powiedział, że ten 
łańcuch produkcyjny jest najbardziej bezpieczny dla  Polski stąd mamy najniższe ceny  
w Unii Europejskiej i to się utrzyma w przyszłości. Powiedział, że dzięki Polskiemu Ładowi 
w naszych kieszeniach zostają miliardy.   

 

PIOTR GRZELAK-Z-ca Prezydenta  Miasta Gdańska  Ds. Zrównoważonego Rozwoju  
i Mieszkalnictwa  

Powiedział, zwracając się do radnego Kazimierza Koralewskiego, że w ramach transakcji 
fuzji Lotosu z Orlenem nie tylko sprzedajecie stacje Orbanowi ale sprzedajecie spółce pry-
watnej masy przeładunkowe w Dębogórzu i Świnoujściu, czyli tracicie kontrole państwa nad 
tym jak tam ropa będzie przeładowywana. Potencjalnie będzie możliwość przeładowywania 
rosyjskiej ropy.  
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PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Uważa, że z trybuny w Radzie Miasta nie powinny padać takie oskarżenia. Prosi, że jeśli 
ktoś nie jest czegoś pewien tylko mówi o potencjalnych zagrożeniach to prosi o nie szacho-
wanie takimi sformułowaniami.  

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Powiedział, że przysłuchując się niektórym wypowiedziom, chciałby się upewnić czy na 
pewno jesteśmy na sesji Rady Miasta Gdańska. To jest głównym naszym zadaniem i warto 
by sprawnie przejść do uchwał, które będą istotne o, których będziemy mówili np. uchwały 
dotyczącej ceny biletów czy kwestii hałasu w Śródmieściu.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przewodnicząca odpowiedziała na tą wypowiedź, że sytuacja krajowa i sprawy ogólnoświa-
towe, które mają ostatnio miejsce na pewno mają wpływ na sprawy finansowe miasta Gdań-
ska i stąd dyskusja szersze zatacza kręgi.  

 

ANDRZEJ STELMASIEWICZ – Radny Wszystko Dla Gdańska 

Pogratulował prezydentowi Piotrowi Grzelakowi, nazywaniem rzeczy po imieniu. 

 

Przystąpiono do głosowania. 
 

        Za    19 
        Przeciw   11 
        Wstrzymało się    0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1180/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 
zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta 

Gdańska 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu 
 

4) zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia długoterminowej Pożyczki Miejskiej  
w Pomorskim Funduszu Rozwoju sp. z o.o. na finansowanie planowanego deficytu 
budżetu Miasta Gdańska (druk 1218); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
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IZABELA KUŚ  – Skarbnik Miasta Gdańska 
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania. 
 

        Za    22 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się   11 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1181/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia długoterminowej Pożyczki Miejskiej  
w Pomorskim Funduszu Rozwoju sp. z o.o. na finansowanie planowanego deficytu  

budżetu Miasta Gdańska 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu 

 

5) w sprawie uchwalenia miejskiego programu promocji zatrudnienia oraz aktywizacji 
lokalnego rynku pracy na 2022 rok (druk 1176); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 
Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
 
 
ROLAND BUDNIK – Dyrektor Gdańskiego Urzędu Pracy 
Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania. 
 

        Za    30 
        Przeciw     1 
        Wstrzymało się    1 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
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Uchwałę Nr XLVIII/1182/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

w sprawie uchwalenia miejskiego programu promocji zatrudnienia oraz aktywizacji  
lokalnego rynku pracy na 2022 rok 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu 
 

5A) w sprawie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Statutu             
Miasta Gdańska (druk 1242); 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca: K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
 
Prezydent Miasta Gdańska – nie wnosi uwag 

 
CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Przewodniczący Klubu  Koalicji Obywatelskiej 
Powiedział, iż projekt druku jest drukiem czysto technicznym. Dotyczy projektu zgłoszonego   
kilka miesięcy temu dotyczący Statutu Miasta Gdańska, dotyczy uwag prezesa rady 
ministrów. To są uwagi struktury legislacyjnej. Przewodniczący zgłosił jednocześnie 
autopoprawkę to tego druku. Wkradł się błąd redakcyjny. Autopoprawka obejmuje   
§ pierwszy w § 43 b, dodaje się podpunkt 4 przed słowem podmiot.  
 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Zadał pytania natury formalnej, wnioskodawcą jest Cezary Śpiewak – Dowbór. Przewodni-
czący Koalicji Obywatelskiej. Dlaczego w tej formie jest ten projekt przedstawiony a drugie 
pytanie czym było spowodowane, że ten projekt uchwały nie był przedmiotem dyskusji na 
Komisji Samorządu i Ładu Publicznego z czego to wyniknęło? 

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Przewodniczący Klubu  Koalicji Obywatelskiej 

Przewodniczący odpowiedział, że ten tryb jest analogiczny jak w przypadku projektu  
pierwotnego. Jeśli chodzi o pytanie drugie to w dniu dzisiejszym odbyło się posiedzenie 
Komisji Samorządu i Ładu Publicznego na, którym w imieniu wnioskodawcy radny Karol 
Ważny, referował ten druk. Przewodniczący poprosił radnego Karola Ważnego o krótkie 
przedstawienie przebiegu posiedzenia komisji. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przewodnicząca odniosła się do dyskusji i nadmieniła, że odczytała w dniu dzisiejszym, że 

Komisji Samorządu i Ładu Publicznego zaopiniowała pozytywnie i ta sama informacja jest 
wpisana w porządku obrad na, którym pracują radni.  
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ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

W swojej wypowiedzi chciałby rozszerzyć pytanie radnego Przemysława Majewskiego. 
Kwestia jest taka, że są dwie komisje, które zajmują się Radami Dzielnic. Komisja Samo-
rządu i Ładu Publicznego zajmuje się i ma wpisane w zakresie swoich obowiązków sprawy 
Rady Miasta a działania takie, że przewodniczący klubu uzurpuje sobie i wprowadza a my 
opiniujemy 15 minut przed rozpoczęciem sesji. Radny uważa, że to nie jest odpowiednia 
procedura i wszyscy radni powinni mieć szanse wypowiedzenia się w tematach, które  
dotyczą bezpośrednio Rady Miasta i Rad Dzielnic. Powiedział, że chodzi o to aby miesz-
kańcy Gdańska działający w Radach Dzielnicy mogli aktywnie i sprawnie funkcjonować a 
Rada Miasta wspólnie działać. A taki sposób postępowania pokazuje abyśmy tego nie 
chcieli. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Zaproponowała uporządkowanie dyskusji i chronologii. Powiedziała, że już raz została przy-
jęta uchwała w sprawie zmian Statutu Miasta Gdańska. Została przez radnych przyjęta  
i przekazana do Prezesa Rady Ministrów do opiniowania. Otrzymaliśmy odpowiedź od  
Prezesa Rady Ministrów z informacją, które elementy i jakie zapisy jego zdaniem należałoby  
w tej uchwale zmienić. Obecny projekt uwzględnia tylko i wyłącznie te uwagi, które złożył 
nam Prezes Rady Ministrów. W związku z tym ta uchwała jest podejmowana ponownie.  
A wszystkie te poprawki dotyczą tego co złożył nam Prezes Rady Ministrów. A w tej chwili 
ta uchwała, którą uchwalamy będzie ponownie przekazana do Prezesa Rady Ministrów  
z prośbą o opinię. A jak otrzymamy kolejną odpowiedź będziemy się zastanawiać w zależ-
ności od tego jaka ta odpowiedź będzie czy już możemy uchwalać zmiany w statucie  
czy jeszcze cos musimy zmienić, żeby Prezes Rady Ministrów zaakceptował wszystkie  
nasze zmiany.  

 

ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Odpowiedział, że wszystko rozumie i przyznał przewodniczącej rację. Natomiast zwraca 
uwagę na to, że Wysoka Rada Miasta Gdańska  powołała Doraźną  Komisję Ds. Jednostek 
Pomocniczych i mamy Komisję Samorządu i Ładu Publicznego. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przewodnicząca odpowiedziała, że to niej jest Statut Jednostek Pomocniczych tylko Statut 
Miasta Gdańska. I Komisja Doraźna nie będzie pracowała nad tym projektem. Ponieważ od 
tego projektu o, którym dziś rozmawiamy jest Komisja Samorządu i Ładu Publicznego.  

 

ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Radny odpowiedział, że dziś na Komisja Samorządu i Ładu Publicznego, 15 minut przed 
sesją opiniujemy. Radny uważa,  że lepsza kolejność byłaby taka, że najpierw Komisja Sa-
morządu i Ładu Publicznego się tym zajmuje a później kluby opiniują  lub nanoszą poprawki.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Powiedziała, że rozumie ale zależało przewodniczącej na tym aby jak najszybciej  uwzględ-
nione poprawki premiera móc ponownie przekazać do Prezesa Rady Ministrów. Stąd taka 
procedura. 
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KAROL WAŻNY – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Przewodniczący Komisji Doraźnej chciałby się odnieść do uwag radnego Romualda Plewy. 
Powiedział, że w zasadzie był omawiany ten wątek. Tu trzeba podkreślić, że zależy nam na 
czasie tak jak pani przewodnicząca zdążyła przekazać. Zarówna jak przy pierwszym  
wniosku jak i przy tym. Chodziło o oto, żeby Prezes Rady Ministrów jak najszybciej wydał 
uzgodnienie. Wkradły się niestety pewne nieścisłości językowo – formalne w związku z tym 
należy to poprawić. Natomiast chcemy również aby teraz nastąpiło uzgodnienie, żeby  
otrzymać instrument prawny dzięki, któremu będą możliwe korekty Rad Dzielnic. Natomiast 
co do pracy samej komisji reformy dziś na komisji też była rozmowa w tym temacie. Radny 
powiedział, że w poniedziałek była również komisja ds. reformy i został wpisany do planu 
pracy radnych na bieżący rok kalendarzowy właśnie temat korekt granic Rad Dzielnic,  
co jest powiązane z dzisiejszym drukiem. Radny ma nadzieję, że się uda jak najszybciej 
uzyskać to uzgodnienie. Dzięki czemu będzie można już ostateczną zmianę statutu   
przegłosować. Powiedział, że klub miał prawo taki wniosek złożyć i przy tym pierwszym 
podejściu zależało wszystkim na czasie i stąd był to właśnie wniosek klubowy a nie komi-
syjny. W związku z regulaminem rady jest 21 dni na złożenie druków komisyjnym w związku 
z tym stracone by było sporo czasu na uwzględnienie tych harmonogramów wynikających 
z przepisów. To jest jedyna przyczyna dlaczego ten projekt został zgłoszony w tym trybie.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Podziękowała za wyjaśnienia.  

 

Przystąpiono do głosowania wraz z autopoprawką. 
 

        Za    27 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się    3 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

 

Uchwałę Nr XLVIII/1183/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

 
w sprawie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Statutu            

Miasta Gdańska 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu 
 
 

6) w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Młode Miasto - rejon ulicy Jana z Kolna w mieście Gdańsku 
(druk 1209); 
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 
EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
KAROL RABENDA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Odniósł się do przedstawionej prezentacji pani dyrektor odnośnie terenu we własności 
Nauty czy nie będzie to kolidowało z dojazdem do tych terenów ? 
 
EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  
Dyrektor odpowiedziała, że nie będzie to kolidować ponieważ dojazd jest możliwy tylko  
i wyłącznie od ulicy Malarzy. 
 

ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Zwrócił się z zapytaniem do pani dyrektor czy ten plan obejmuje teren pomnika, tablicy osób, 
które zginęły podczas pożaru hali. Jak będzie z przestrzenią, które miasto też 
współfinansowało te pomnik? 
 
EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  
Dyrektor odpowiedziała, że pomnik będzie chroniony zapisami planu miejscowego. Pomnik 
ten z informacji od inwestora, będzie wbudowany w elewację. Dlatego nie będzie w tym 
budynku wejścia od Jana z Kolna. Z tego właśnie względu, ze będzie wyeksponowany ten 
pomnik. Wejście będzie od strony ulicy Malarzy i to jest wniosek postulat, Pomorskiego 
Konserwatora Zabytków.  
 
Przystąpiono do głosowania  
 

        Za    23 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się  11 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

 
Uchwałę Nr XLVIII/1184/22 

 
Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego Młode Miasto - rejon ulicy Jana z Kolna w mieście Gdańsku 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu 
 

7) w sprawie uchylenia uchwały w sprawie ustanowienia konkursu literackiego Miasta 
Gdańska (druk 1217); 
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 
                         Komisja wiodąca: K. Kultury i Promocji – pozytywna 
 

 
KRZYSZTOF ADAMCZYK – Z-ca Dyrektora w Biurze Prezydenta Ds. Kultury 
Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 

Przystąpiono do głosowania 
 

        Za    21 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się  11 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1185/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

w sprawie uchylenia uchwały w sprawie ustanowienia konkursu literackiego Miasta  
Gdańska 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu 
 
 

8) zmieniająca Uchwałę Nr XXII/598/08 Rady Miasta Gdańska z dnia 28 kwietnia 2008 
roku w sprawie ustanowienia Konkursu: Nagroda Literacka Miasta Gdańska  
pn.: Europejski Poeta Wolności (druk 1198); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 
                         Komisja wiodąca: K. Kultury i Promocji – pozytywna 
 
KRZYSZTOF ADAMCZYK – Z-ca Dyrektora Biura Prezydenta Ds. Kultury 
Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
JAN PERUCKI – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 
Radny zwrócił się z pytaniem do dyrektora czy wnioskodawcą był IKM i to on złożył wniosek? 
Czy IKM wnioskował do biura prezydenta o wprowadzenie zmian? 
 
KRZYSZTOF ADAMCZYK – Z-ca Dyrektora Biura Prezydenta Ds. Kultury 
Dyrektor odpowiedział, że IKM wraz z biurem kultury wprowadzili zmiany. 
 
Przystąpiono do głosowania 
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        Za    19 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się  12 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1186/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 
zmieniająca Uchwałę Nr XXII/598/08 Rady Miasta Gdańska z dnia 28 kwietnia 2008 roku 

w sprawie ustanowienia Konkursu: Nagroda Literacka Miasta Gdańska  
pn.: Europejski Poeta Wolności 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu 
 

9) w sprawie nadania nowego Statutu miejskiej instytucji kultury pod nazwą Instytut  
Kultury Miejskiej (druk 1229); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 
                         Komisja wiodąca: K. Kultury i Promocji – pozytywna 
 
KRZYSZTOF ADAMCZYK – Z-ca Dyrektora Biura Prezydenta Ds. Kultury 
Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za    21 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się  12 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1187/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

w sprawie nadania nowego Statutu miejskiej instytucji kultury pod nazwą Instytut  
Kultury Miejskiej 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu 
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10)  w sprawie określenia Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi  
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt w 2022 roku (druk 1203); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 
                      Komisja wiodąca: K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
 
OLGA GOITOWSKA – Z ca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Przewodniczący Klubu  Koalicji Obywatelskiej 

Odniósł się do projektu i powiedział jak bardzo widać, że dla mieszkańców Gdańska nie jest 
obojętny los zwierząt i opieka nad bezdomnymi zwierzętami zwłaszcza kotami przykładem 
jest tu Budżet Obywatelski. W projekcie jest dystrybuowanie budek dla kotów i karmy, radny 
pyta jakie są wskaźniki ilościowe ile w ramach takiego programu, ile może powstać budek 
dla kotów? Czy na dziś jesteśmy w stanie ustalić jak to wygląda? 
 
OLGA GOITOWSKA – Z ca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej  
Odpowiedziała, ze jeżeli chodzi o ten element została wprowadzona mała zmiana i jeśli 
chodzi o same domki, które są stawiane dla kotów. Zostało bardziej uogólnione jeśli chodzi 
o sposób wykonania. Dyrektor powiedziała, że jeżeli chodzi o konkretnie ten element 
musiałaby zaczerpnąć więcej informacji, żeby się wypowiedzieć. 
 
BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska 

Zwróciła się do pani przewodniczącej, że ten druk kiedyś trafiał do Komisji Spraw 
Społecznych, w tej chwili jest inaczej. Na przyszłość bardzo chętnie ten druk chcieliby 
opiniować. 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Przewodnicząca przychyliła się do prośby. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za    21 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się  12 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1188/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

w sprawie określenia Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi  
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt w 2022 roku 
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z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu 
 
10 A) w sprawie wprowadzenia ograniczeń w godzinach nocnej sprzedaży napojów alko-
holowych przeznaczonych do spożycia poza miejscem sprzedaży dla jednostki pomocni-
czej Śródmieście w mieście Gdańsku  (druk 1240); 
 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                              K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
 

ŁUKASZ KŁOS – Z-ca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Uchwała, która ma ograniczyć dostęp do alkoholu w detalu jest częścią działań miasta 

związanymi z problemami dotyczącymi Śródmieścia. Występuje problem związany  

z hałasem nad którym Wydział pracuje wdrażając po kolei park kulturowy, gdzie są na etapie 

konsultacji społecznych, dlatego chcą w tym sezonie trochę ulżyć mieszkańcom. Proponują 

rozwiązanie pakietowe i testowe jakim będzie wprowadzenie uchwały na rok dotyczącej 

ograniczenia sprzedaży alkoholu w detalu. Uchwała hałasowa będzie drugim elementem tej 

tarczy, która ma chronić mieszkańców, natomiast trzecim ważnym punktem w tym działaniu 

będzie kwestia wzmocnienia monitoringu Śródmieścia, nad którym pracuje Wydział 

Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego i wypracowanie standardów jeżeli chodzi  

o działania klubów i dyskotek, które planują wdrożyć jeszcze przed rozpoczęciem sezonu 

letniego. Uchwała, która ma ograniczyć sprzedaż alkoholu w detalu w godzinach 23-6 

otrzymała pozytywną opinię Rady Dzielnicy i Dowódcy Garnizonu oraz Gminnej Komisji 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Przed jej wprowadzeniem zapytali mieszkańców 

jak widzą problem związany ze sprzedażą alkoholu i czy wpływa on bezpośrednio na ich 

życie.70% skarży się, że cisza nocna jest zakłócana,  

a mieszkańcy Głównego i Starego Miasta uważają, że głównym problemem jest głośne 

zachowanie spożywających alkohol w miejscach, które nie są do tego przeznaczone.  

W związku z głosami mieszkańców oraz policji, który wiele razy wybrzmiał podczas spotkań 

i konsultacji społecznych dotyczących parku kulturowego proponują takie rozwiązania. 

Mieszkańcy twierdzą, że wprowadzenie takiej uchwały pozwoli na poprawę wizerunku 

dzielnicy, bezpieczeństwa, czystości i porządku, komfortu życia i przede wszystkim, zapewni 

prawa do odpoczynku w nocy.  

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Przewodniczący Klubu  Koalicji Obywatelskiej 
Poprosił o krótkie przedstawienie jak wyglądają prace nad parkiem kulturowym. Na jakim 
etapie jesteśmy i ile może to jeszcze potrwać. 
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ŁUKASZ KŁOS – Z-ca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Odpowiedział, że jest zakończony cykl debat i rozmów z mieszkańcami więc w obecnej 
chwili wyniki tych rozmów i tych warsztatów należy przełożyć na treść uchwały. Następnie 
zostanie poddana konsultacjom i trafi do Wojewódzkiego Pomorskiego konserwatora 
Zabytków. Następnie zostanie stworzony projekt, który zostanie zaprezentowany szerzej  
i będzie głosowany. Ma nadzieję, że pod koniec tego roku. Ten proces jest długi i uważa, że 
nie wcześniej niż listopad taka uchwała powstanie. Wtedy będą mogli radni opiniować 
poprzez swoje głosowanie.  
 
WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Wszystko Dla Gdańska 
Powiedział, że był uczestnikiem kilku spotkań w tym zakresie. Z jednej strony jest 
przeciwnikiem ingerowania władz publicznych w mechanizm rynkowy bo to jest przeważnie 
szkodliwe. Natomiast w uzasadnionych przypadkach kiedy realizuje się cele polityki 
społecznej to jednak można te mechanizmy zastosować. W tym wypadku te cele społeczne 
są realizowane bo jest wprowadzany normalne funkcjonowanie i normalne życie w tym 
obszarze. Uważa, że wszyscy będą za i uchwała jest celowa. Powiedział, że wiele krajów 
próbuje walczyć z nałogiem alkoholizmu wprowadzając właśnie cenę minimalną, akcyzę, 
ograniczenie godzin sprzedaży. Najwłaściwszą metodą w tym zakresie jest edukacja, 
podnoszenie poziomu świadomości społecznej. Powiedział, że ta uchwała nie może być też 
zbyt radykalna, że powinna być łagodna. Myśli, że taka właśnie jest. Jest wprowadzana na 
rok i po roku czasu będzie szerszy obraz i będzie można zadecydować czy ona sprawdza 
się w tym konkretnym przypadku czy nie. Podziękował za wypowiedź.  
 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za    33 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się    0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1189/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

w sprawie wprowadzenia ograniczeń w godzinach nocnej sprzedaży napojów alkoholo-
wych przeznaczonych do spożycia poza miejscem sprzedaży dla jednostki pomocniczej 

Śródmieście w mieście Gdańsku 
 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu 
 

11) zmieniająca uchwałę w sprawie powierzenia Prezydentowi Miasta Gdańska upraw-
nień w zakresie ustalania wysokości niektórych cen i opłat za usługi komunalne o 
charakterze użyteczności publicznej oraz za korzystanie z gminnych obiektów  
i urządzeń użyteczności publicznej (druk 1227); 
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 

 
                 Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

                       K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
 
TOMASZ WAWRZONEK – Zastępca Dyrektora Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni 
Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
 
PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Powiedział, że przypuszcza, że były już przeprowadzone analizy dotyczące wysokości opłat 
wstępu do palmiarni. Stąd zwraca się z zapytaniem o widełki jaki będzie koszt wstępu  
i ewentualnie jakie roczne dochody z tego tytułu są szacowane.  
 
 
PIOTR GRZELAK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Zrównoważonego 
Rozwoju i Mieszkalnictwa 
Zwrócił się do radnego Przemysława Majewskiego z odpowiedzią. Przede wszystkim wstęp 
będzie wolny dla mieszkańca Gdańska z kartą mieszkańca. Bezpłatnie 1 wstęp rocznie. 
Podobnie jak w przypadku innych gdańskich instytucji. Widełki zostały oszacowane  
w przedziale 5-10 złotych, bilet ulgowy i normalny. Na pewno nie będzie to pokrywało 
kosztów funkcjonowania, przynajmniej pozwoli statystycznie badać ale też będzie 
regulowało ruchem w palmiarni. Raczej jest to nastawione na turystów, ponieważ 
mieszkańcy Gdańska będą mieli to w karcie za darmo. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za    21 
        Przeciw   12 
        Wstrzymało się    0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1190/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

zmieniająca uchwałę w sprawie powierzenia Prezydentowi Miasta Gdańska uprawnień  
w zakresie ustalania wysokości niektórych cen i opłat za usługi komunalne o charakterze 

użyteczności publicznej oraz za korzystanie z gminnych obiektów i urządzeń użyteczności 
publicznej 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu 
 
 

12) zmieniająca uchwałę nr XX/524/20 Rady Miasta Gdańska z dnia 27 lutego 2020 r.  
w sprawie ustalenia strefy płatnego parkowania i śródmiejskiej strefy płatnego 
 parkowania na drogach publicznych na terenie Miasta Gdańska oraz ustalenia  
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stawek i sposobu poboru opłat za postój pojazdów samochodowych w tych strefach 
(druk 1234); 

 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 

 
                      Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

                            K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
 
 
TOMASZ WAWRZONEK – Zastępca Dyrektora Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni 
Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za    28 
        Przeciw     1 
        Wstrzymało się    8 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1191/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

zmieniająca uchwałę nr XX/524/20 Rady Miasta Gdańska z dnia 27 lutego 2020 r.  
w sprawie ustalenia strefy płatnego parkowania i śródmiejskiej strefy płatnego 

 parkowania na drogach publicznych na terenie Miasta Gdańska oraz ustalenia  
stawek i sposobu poboru opłat za postój pojazdów samochodowych w tych strefach 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu 

 
13) zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia przystanków  

komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Miasto 
Gdańsk, udostępnionych dla operatorów i przewoźników oraz warunków i zasad  
korzystania z tych przystanków (druk 1230); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 
                      Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                                                   K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
 
 
 
TOMASZ WAWRZONEK – Zastępca Dyrektora Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni 
Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
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Przystąpiono do głosowania 
 

        Za    32 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się    0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1192/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia przystanków  
komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Miasto Gdańsk, 

udostępnionych dla operatorów i przewoźników oraz warunków i zasad korzystania z tych  
przystanków 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu 
 

14) w sprawie ustalenia wysokości stawek opłat za zajęcia pasa drogowego dróg  
publicznych, których zarządcą jest Prezydent Miasta Gdańska na cele niezwiązane  
z budową, przebudową, remontem, utrzymaniem i ochroną dróg (druk 1231); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                              K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                              K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 
 
TOMASZ WAWRZONEK – Zastępca Dyrektora Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni 
Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za    22 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się    9 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 
 

 
Uchwałę Nr XLVIII/1193/22 

 
Rady Miasta Gdańska 
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w sprawie ustalenia wysokości stawek opłat za zajęcia pasa drogowego dróg  

publicznych, których zarządcą jest Prezydent Miasta Gdańska na cele niezwiązane  
z budową, przebudową, remontem, utrzymaniem i ochroną dróg 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu 

 
 

15)  zmieniająca uchwałę w sprawie zasad gospodarowania zasobem komunalnych  
lokali użytkowych, czynszów i ich płatności oraz podziału Miasta Gdańska na strefy 
czynszowe (druk 1239); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                                                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
 
PRZEMYSŁAW PIOTR GUZOW - Dyrektor Gdańskich Nieruchomości SZB 

Uchwała zaproponowana Państwu do przyjęcia dotyczy zmian w zakresie dostosowania 

części tych zapisów do aktualnych warunków rynkowych, jak również  

w części ma za zadanie zwiększenie elastyczności jeżeli chodzi o pozyskiwanie podmiotów 

gospodarczych, które zamierzają prowadzić swoją działalność w lokalach miejskich. 

Zaproponowane zmiany mają dwojaki charakter. Pierwsza część zmian dotyczy zmian  

o charakterze przychodowym. Polega, m.in. na ograniczeniu części obniżek do tej pory 

stosowanych. Główne obniżki, które są teraz korygowane dotyczą przede wszystkim lokali 

wynajmowanych na zasadach preferencyjnych dla podmiotów medycznych, gdzie 

proponowana zmiana jest w kierunku ograniczenia tej obniżki  

z poziomu 5% stawki bazowej, która, przypomnę, wynosi nieco ponad 30 złotych, do 30% 

stawki bazowej. Dotyczy to podmiotów, których przeważająca działalność jest działalność 

powiązana z Narodowym Funduszem Zdrowia, czyli jest prowadzona na zasadach 

częściowo niekomercyjnych. I dla tych podmiotów ta preferencja ma wynosić 30% stawki 

bazowej. Kolejną zmianą o charakterze przychodowym jest również zmiana związana  

z ograniczeniem dotychczasowym obniżek dla podmiotów rzemieślniczych  

i gastronomicznych – mianowicie polega to na tym, że chcemy wyłączyć te podmioty  

z obniżki a pozostawić jedynie zakłady pracy chronionej jak również bary mleczne, które 

uzyskują dotacje na prowadzenie działalności. W zakresie likwidacji ulg znajdują się również 

ulgi częściowo powiązane z uchwałami, które dzisiaj są przez Państwa podejmowane 

dotyczące, m.in. strefy Śródmiejskiej – jest to likwidacja ulgi z tytułu wydłużonych godzin 

pracy do godziny 24, jak również ulgi  
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z tytułu promocji Miasta Gdańska. To też jest efekt zmieniających się na przestrzeni lat 

warunków prowadzenia działalności w Gdańsku. Druga część zmian, które zostały 

zaproponowane w uchwale dotyczy uelastycznienia zasad najmu i tutaj wymienię tylko 

przykładowe: jest to powiązanie proceduralne wynajmu lokalu razem z dzierżawą terenu 

przynależnego. Dotychczas działo się to w odrębnych procedurach, więc nie było to wprost 

powiązane. W tej chwili ta zmiana ma doprowadzić do tego, że tam, gdzie lokal jest wiązany 

z terenem będzie to jedna procedura, czyli najemca od razu będzie wchodził  

w dysponowanie zarówno lokalu jak i gruntu, co było wielokrotnie przez przedsiębiorców 

poruszane. Kolejnym elementem uelastyczniającym jest wydłużenie okresu 

dostosowawczego lokalu z dotychczasowych 6 miesięcy nawet do okresu 18 miesięcy.  

Ta zmiana ma na celu zapewnienie możliwości wykonania prac remontowych  

i przygotowawczych tak, żeby naliczanie stawki czynszowej wystąpiło dopiero w momencie 

kiedy działalność gospodarcza w lokalu zostanie uruchomiona. Dodatkowo chcielibyśmy  

w programach o charakterze zachęcającym, czyli, chociażby, „Lokal za złotówkę” umożliwić 

dowolną zmianę profilu działalności po okresie trzech lat prowadzenia tej działalności tak, 

żeby nie było ograniczeń związanych z branżą, oczywiście przy zachowaniu warunków  

na jakich dany lokal został udostępniony najemcy i z zachowaniem przeznaczenia ogólnego, 

czyli, chociażby, nie dopuszczanie rzeczy, które są wyłączone w procedurze,  

albo niedopuszczalność ich wynika z zapisów planu zagospodarowania przestrzennego.  

To tyle w zakresie informacji uzupełniających. Jeżeli Państwo macie pytania, to postaram 

się na nie odpowiedzieć. 

 

Przystąpiono do głosowania 
 

        Za    21 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się    8 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1194/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

zmieniająca uchwałę w sprawie zasad gospodarowania zasobem komunalnych lokali 
użytkowych, czynszów i ich płatności oraz podziału Miasta Gdańska na strefy czynszowe 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu 
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16) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 
jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Gdańskie Towa-
rzystwo Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z sie-
dzibą w Gdańsku (druk 1206); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                                                     K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
 
 
PIOTR GRZELAK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Zrównoważonego 
Rozwoju i Mieszkalnictwa 
Prezydent powiedział, że jest realizowana uchwała w, której jest podwyższany kapitał 
zakładowy. Związane jest to wsparciem krajowego zasobu nieruchomości. To są te wnioski, 
które są składane do krajowego rejestru budownictwa składane przez TBS w tym przypadku 
przez gdański TBS. Te środki w określonym w ustawie trybie czasu muszą zostać 
przekazane do TBS na realizacje 4 budynków przy ulicy Piotrkowskiej. Prezydent prosi  
o uchwalenie tej uchwały.  
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za    31 
        Przeciw     0 
        Wstrzymało się    0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1195/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 
jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Gdańskie Towarzystwo 

Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą  
w Gdańsku 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu 

 
17)  w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

spółki InnoBaltica spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku 
(druk 1207); 
 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
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Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                                                     K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
 

 
PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 
Prezydent powiedział, ze w tym projekcie druku prosi się wyrażenia woli objęcia udziałów 
spółki InnoBaltica. Chodzi o kapitał zakładowy 2 mln 300 tysięcy złotych. Nasza gmina ma 
pokryć właśnie 2 mln 300 tysięcy złotych również Gdynia Województwo pomorskie jako 
najwięksi udziałowcy pokryją w takim samym udziale kapitał. Dokapitalizowanie to stanowi 
element rekompensaty realizacji przez spółkę zadań czyli realizacje projektu psum. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     26 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     2 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1196/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 
w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym spółki 

InnoBaltica spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu 
 

18) w sprawie ustalenia maksymalnych cen za przejazdy środkami gminnego transportu 
zbiorowego oraz wysokości opłat dodatkowych i opłat manipulacyjnych (druk 1220); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 
 

Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                                                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
 
 
Opinia Rady Ogólnopolskiego Porozumienia Związków Zawodowych Województwa Pomorskiego – 
negatywna; 
Opinia Zarządu Regionu Gdańskiego NSZZ „Solidarność” – negatywna; 
Opinia Prezydium Zarządu Forum Związków Zawodowych Województwa Pomorskiego – 
pozytywna. 
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PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 
Prezydent odniósł się do projektu uchwały, na podstawie przygotowanej prezentacji. 
Prezydent powiedziała, ze bardzo zależy mu na merytorycznej dyskusji w tej sprawie. 
Zostanie przedstawione jak wygląda funkcjonowanie komunikacji publicznej. Przedstawił 
rozwój komunikacji miejskiej w ostatnich latach. Do dyspozycji są nowe autobusy i tramwaje, 
100% taboru niskopodłogowego, niska awaryjność, wspólny bilet na autobus, tramwaj i kolei, 
bezpłatna komunikacja dla dzieci i młodzieży. Prezydent powiedziała, że jesteśmy jednym, 
dużym samorządem w Polsce, ze prócz 100% komunikacji autobusowej z niska podłogą, 
również komunikacja tramwajowa jest komunikację przystępna dla osób ograniczonych 
ruchowo. Powiedziała, że przed nami zbliża się duża inwestycja w komunikacje publiczna 
Aleja Pawła Adamowicza z nowym tramwajem została już oddana. Na ukończeniu są już 
prace związane z Nową Warszawską, która łączy Aleję Adamowicza i Aleje Hawla, tworząc 
nowy korytarz. Nadmienił, ze miasto postawiło na szereg remontów miedzy innymi torowisk 
jak i pojazdów, które wymagały usprawnień. Prezydent przedstawił również na podstawie 
slajdu poprawę jakości komunikacji na podstawie lat 2018/2021. Przedstawił również 
wskaźnik zadowolenia mieszkańców Gdańska dotyczącej komunikacji. Na podstawie 
barometru jakości życia w mieście Gdańsku. Następnie przedstawił relację poziomu 
wynagrodzeń do liczby biletów, biletów okresowych oraz jednorazowych. W kolejnej 
wypowiedzi prezydent odniósł się do sytuacji ogólnej, bieżącej do marca 2022 roku. 
Poruszył temat Polskiego Ładu i ubytku z budżetu miasta 270 mln złotych  oraz podwyżkach 
cen energii, paliwa i wzroście płac. Kolejnym punktem wypowiedzi prezydenta jaki poruszył 
jest wzrost cen paliwa. Jeśli cena paliwa utrzyma się na tym poziomie a wszystko na to 
wskazuje zabraknie w budżecie miasta na komunikację około 17 mln złotych. 
Podsumowując swoja wypowiedź powiedział, że bilety pokrywają zaledwie ¼ wydatków na 
komunikację. Powiedział, że w związku z sytuacja zmuszeni jesteśmy podnieść ceny biletów 
komunikacji miejskiej. Prezydent przedstawił nowe taryfy w Gdańsku. Zaprezentował 
również porównanie cen biletów w niektórych miastach w Polsce. Prezydent prosi  
o rozsądną debatę jak również o przyjęcie tej uchwały.  
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Otworzyła dyskusję. 
 
KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Powiedział, że jest to trudna decyzja, polityczna decyzja o podwyżkach. Radny zwrócił się 
do prezydenta czy świadomie wpisał te 270 mln na slajdzie, pomniejszenia. To jest kwota  
z projektu budżetu zeszłego roku, a później miasto dostało zaliczkę rekompensaty 114 mln 
złotych z tego tytułu. Powiedział, że od kwoty 270 mln co najmniej trzeba by oddać 114 mln. 
Radny powiedział, że w tej chwili jest niefortunny moment jeśli chodzi o tę podwyżkę dlatego, 
że wychodzimy z pandemii, wychodzimy z obostrzeń. W tej chwili chcielibyśmy zachęcić 
wszystkich aby korzystali z komunikacji miejskiej a nie zniechęcać mieszkańców tak 
wysokimi podwyżkami. 
 
PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 
Prezydent odniósł się jeszcze raz do prezentacji. Prezentacji, którą pani skarbnik omawiała  
i wyraźnie pokazywała ubytki finansowe miasta Gdańska. Definitywnie z tego slajdu wynikało, 
że mamy ubytek 270 mln złotych, tej kwoty brakuje w mieście. Powiedziała, ze każdy moment 
jest zły na taka regulację. Według badań wszystko wskazuje na to, ze pasażerowie chcą 
korzystać z komunikacji miejskiej.  
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PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Zwrócił się do prezydenta z zapytaniem odnośnie rezygnacji z tego odróżnienia biletów 
okresowych obowiązujących w dniu robocze oraz całotygodniowych. Czym jest  
to uzasadniane, czy decyzja była na poziomie metropolitarnego związku. Są pewne głosy ze 
strony mieszkańców niezadowolonych z tego rozwiązania, którzy argumentowali to, że 
korzystali tylko i wyłącznie z komunikacji miejskiej w dni robocze i to, że stosujemy teraz 
siedmiodniowy bilet jest dla nich niekorzystne. Druga kwestia, którą poruszył radny to kwestia 
wzrostu wydatków prosił o slajd przekroju ostatnich lat. W latach 2018,2019 ruszyła duża 
inwestycja w nowy tabor komunikacyjny. W tej chwili szykuje się inwestycja w tabor 
niskoemisyjny, wiec kolejne inwestycje będą planowane. Radny odniósł się do spotkania 
komisji, zwracając się do  dyrektora Zomkowskiego. Na co będzie przeznaczona konkretnie 
ta podwyżka. Odpowiedział, że na pokrycie bieżącego funkcjonowania komunikacji miejskiej 
w Gdańsku a nie o środki służące inwestowaniu czy to w nowy tabor czy w funkcjonowanie 
komunikacji miejskiej. Stąd pytanie czy faktycznie w następnych latach gdy dojdzie do 
normalizacji cen surowców, paliw, energii elektrycznej. Nie będzie takiej sytuacji, że te koszty 
związane z bieżącym funkcjonowaniem nie będą rosły tak znacząco a jak to się przełoży  
w inwestowanie w tabor, chodzi tu przede wszystkim o autobusy elektryczne.  
 
PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 
Prezydent podziękował radnemu za te pytania. W odpowiedzi na pierwsze z nich 
odpowiedział, że są mieszkańcy którzy kupowali bilety okresowe, miesięczne  tylko od 
poniedziałku do piątku. Tacy mieszkańcy stanowią 9,27 % tej sumy biletów. 90,72% 
mieszkańców kupują bilety od poniedziałku do niedzieli. W związku z tak dużym 
zapotrzebowaniem mieszkańców na zakup biletów od poniedziałku do niedzieli, miasto 
zdecydowało się na uproszczenie taryfy. Prezydent ponownie odniósł się do slajdu odnośnie 
wzrostu kosztów. Wzrost kosztów jest spowodowany przede wszystkim taborem. Prezydent 
wyjaśnił proces zakupu tramwajów przez Gait. Powiedział również o podwyżkach 
wynagrodzeń dla motorniczych, kierowców. Mówił również o wzroście kosztów oleju 
napędowego i energii elektrycznej. Prezydent powiedział, że miasto ma zaplanowane w jaki 
sposób będzie kupowany tabor jest to w pewnym sensie decyzja polityczna. Odniósł się  
w swojej wypowiedzi do konkursu Zielonego Transportu Publicznego gdzie miasto wystąpiło 
o 5 autobusów Decyzją organizatora, miasta powyżej 140 tysięcy mieszkańców mogą tylko 
uzyskać 20 % dofinansowania. Prezydent wyjaśnił proces finansowy i amortyzację zakupu 
autobusów. Przekazał również, iż wniosek jest złożony i apeluje do Polskiego Ładu aby 
zakupić 14 autobusów i dofinansowanie. W dalszej wypowiedzi mówił, iż będziemy również 
starać się o inne środki zewnętrzne gdzie decyzja jest również rządowa. Prosimy o to aby 
mobilizować rządzących aby miasto dostało nie 20% dofinansowanie a 85%. Dzięki temu 
koszty będą mogły być na niższym poziomie.   
 
KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 
Na początku swojej wypowiedzi radny podziękował za tak wnikliwą prezentację pokazującą 
na jakim etapie jeśli chodzi o finansowanie komunikacji jesteśmy, jak te koszty faktycznie 
będą odczuwalne w kieszeni mieszkańców Gdańska. Powiedział, że powstało pytanie czy 
to jest dobry czas na to, żeby podnosić ceny biletów. Jak pan prezydent wskazał nigdy nie 
ma dobrego momentu. W dalszej wypowiedzi mówił, że padła teza, że odwracamy się od 
mieszkańców, że nie jest wspierany transport zbiorowy, publiczny właśnie przez  
to podnoszenie cen biletów co powoduje, że więcej samochodów jeździ po naszym mieście. 
Radny powiedział zwracając się do radnych z PiS, że nie widział ich protestów gdy były 
podwyższane bilety PKP o ponad 20% na początku tego roku. Przez podwyżkę tych cen do 
Gdańska przyjeżdża pewnie więcej samochodów bo komuś nie opłaca się przyjeżdżać 
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pociągiem. Co też skutkuje tym co się na ulicach naszego miasta dzieje. Radny powiedział, 
że była tez dyskusja jakie powinny być proporcje między finansowaniem komunikacji 
publicznej ze środków budżetowych a z pływów z biletów. Odniósł się do nieobecnego w tej 
chwili  pana radnego, ministra Karola Rabendy, że ma duże wpływy gdzie te wpływy mają 
trafiać. Radny powiedział, że  to będzie ciężka decyzja zawsze byśmy chcieli żeby te ceny 
biletów były jak najniższe. Ale biorąc pod uwagę, że komunikacja Gdańska się rozwija, jest 
czysta, punktualna. Za dobre usługi też trzeba płacić. Powiedział również, że ma nadzieję, 
że wszyscy radni poprą ten projekt, który został zaprezentowany. Podziękował za 
wypowiedź. 
 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Podziękował za informacje, które prezydent przekazał. Odniósł się do dwóch kwestii 
związanych z komunikacją miejska. Radny powiedział, że wchodząc dziś do budynku Rady 
Miasta Gdańska napotkał grupkę młodzieży protestującą przeciw podwyżkom cen biletów. 
Powiedział, ze z częścią postulatów się zgodzi na argumenty jest otwarty. Powiedział, że 
wśród tych argumentów i pytań padło miedzy innymi pytanie ile osób z władz miasta  
i radnych korzysta z komunikacji miejskiej. Radny powiedział, ze z komunikacji miejskiej 
korzysta każdego dnia, płaci za to łącznie 240 złotych, korzystając nie tylko na terenie 
Gdańska. Nawiązał do młodych, protestujących osób, które wystąpiły z postulatem, do 
którego radny obecnie nie jest przekonany ale może w przyszłości chodzi o rozwiązanie 
takie aby dla mieszkańców Gdańska komunikacja była bezpłatna. Powiedział, że warto 
szeroko spojrzeć na transport zbiorowy, żeby go rozwijać. Patrzymy na transport zbiorowy 
jako podstawa dobrze rozwiniętego miasta. Jeśli to nie działa, mieszkańcy zaczynają szukać 
innych rozwiązań. Radny odniósł się do porównania cenowego przejazdu komunikacją 
miejską a przejazdu taksówką. Odniósł się do treści uzasadnienia projektu uchwały. Zadaje 
sobie pytanie jak to jest, że z jednej strony staramy się zgromadzić argumenty aby uzyskać 
finanse na pokrycie kosztów komunikacji a z drugiej strony są wykorzystywane finanse na 
usługi reklamowe podał przykład Spółki Autobusy i Tramwaje, która zakupiła usługę 
reklamową niemałej wartości. Trzeba się zastanowić czy argumentując podwyżki nie należy 
się zastanowić czy te oszczędności nie powinno się zaczynać od nas. Tym akcentem, 
zakończył swoją wypowiedź.  
 
PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 
Prezydent odniósł się kilku kwestii przede wszystkim do uzasadnienia. Powiedział, że  
w uzasadnieniu jest taka kwota, o której radny Skiba wspomniał. Te decyzje, które dziś radni 
podejmą to w skali roku, około 15 mln złotych. Prezydent odniósł się ponownie do slajdów 
prezentacji.  
 

KAROL RABENDA-Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Radny zwrócił się z zapytaniem do prezydenta z zapytaniem technicznym. Powiedział, że 
wśród miast jest tendencja odchodzenia od przejazdów z podziałem  na krótkie i długie  
odcinki. Pyta czy podwyżka jest spowodowana tylko kalkulacjami finansowymi pod wzglę-
dem przychodów czy ma to uwarunkowania sposobem korzystania z przejazdów.  

 

PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 

Prezydent odniósł się do zapytania i powiedział, że jest to również po części decyzja poli-
tyczna. Bardziej są obciążani mieszkańcy, którzy korzystają z biletów jednorazowych  
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a mniej, którzy korzystają z okresowych. Kwestia pewnego wyboru. Prezydent powiedział, 
że rozumie że jest to trudne dla tych osób które korzystają sporadycznie ale priorytetem  
w tej chwili są bilety okresowe. W całej tej zmianie zostały ustalone postanowienia, że  
najmniej będą pokrzywdzeni pasażerowie, którzy korzystają z komunikacji często.  

 

KAMILA BŁASZCZYK-Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Powiedziała, że bilety okresowe powodują nowe, dobre nawyki przemieszczania się po mie-
ście, a ta podwyżka na bilety okresowe nie jest stosunkowo dużo podniesiona. Komunikacja 
Gdańska jest elementem komunikacji metropolitalnej. I musimy współpracować w całym  
zakresie komunikacji metropolitalnej. Powiedziała, że tu w tym momencie jest wielki apel do 
pań i panów z klubu PiS, proszę apelować, interpelować do posłów z regionów, żeby jak 
najszybciej została uchwalona ustawa metropolitalna dla Pomorza. To dzięki tej ustawie 
będą pieniądze i środki, żeby dofinansować transport publiczny w całej metropolii i dzięki 
temu bilety okresowe i jednorazowe zapewne byłyby dużo tańsze. Radna powiedziała, że 
przez 7 lat ustawa nie może być uchwalona bo jest notorycznie blokowana również przez 
posłów Prawa i Sprawiedliwości. 

 

PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 

Prezydent podziękował radnej za ten głos. Powiedział, że on również jest wielkim zwolenni-
kiem ustawy metropolitalnej to jest właśnie kwestia funkcjonowania transportów publicz-
nych. Prezydent odniósł się do swojej wypowiedzi w odniesieniu do sesji z przeszłości jak 
zwracał się do radnych, o to aby zawalczyć aby weszła ustawa metropolitalna. Natomiast 
radni Prawa i Sprawiedliwości zagłosowali przeciwko tej ustawie. Powrócił również do słów 
radnego Kazimierza Koralewskiego, który w swojej wypowiedzi powiedział, że jest zwolen-
nikiem ustawy metropolitalnej ale dopóki będzie ta władza polityczna w Gdańsku to jest 
przeciwnikiem. Prezydent powiedział, że szanuje taka otwartą wypowiedź, jednakże inni 
radni zapytani dlaczego głosowali przeciw nie potrafili w sposób czytelny odnieść się do 
głosowania. W dalszej wypowiedzi prezydent nawiązał do wzrostu kosztów paliwa. Tego 
typu koszty funkcjonowania komunikacji metropolitalnej ludzi, którzy przyjeżdżają tutaj pra-
cować, tworzą miejsca pracy, tworzą też moc pracy w naszym mieście.  

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej 
Poruszył kwestie, tego typu, że przed wprowadzeniem podwyżek biletów chcemy ochronić 
tych, którzy kupują bilety miesięczne. Korzystanie z biletu miesięcznego jest przede 
wszystkim najwygodniejszą formą korzystania z komunikacji miejskiej. Powiedział, że 
mając  bilet miesięczny jest to prosty mechanizm, kto już wydał środki na bilet miesięczny 
chce go już maksymalnie wykorzystać. Powiedział, że w tej dyskusji doszukiwaniem się pod 
własnym kontem tezy i rozpatrywanie czy dojazd z Brzeźna tramwajem czy samochodem 
będzie lepszy. Radny powiedział, że zdecydowanie tramwaj będzie lepszym wyborem, 
unikając korków ulicznych.  

 

PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 

Prezydent powiedział, że przewodniczący zainspirował go pewną wypowiedzią. Powiedział, 
że ważnym efektem naszej pracy jest to gdzie szukamy oszczędności ale też polepszenia 
warunków jest to, żeby przyśpieszyć naszą komunikację miejską. W tym kontekście są kon-
kretne działania to plan przyśpieszania tramwajów. Powiedział, że są  plany skierowane  do 
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ośrodków europejskich oraz do ośrodków na poziomie regionalnym jak i krajowym aby skie-
rować nowy program inwestycji zbiorowych, który będzie zawierał budowę nowych buspa-
sów w Gdańsku. I to wszystko spowoduje, że nasza komunikacja jeszcze przyspieszy.  
W nowej strategii przyjmujemy nowy wskaźnik dotyczący tego, że średni czas podróży  
w całym mieście dotyczący komunikacji publicznej ma być nie większy niż 150% czasu 
transportem indywidualnym. Z korzyścią dla  kosztów i z korzyścią dla pasażerów.  

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Radny odniósł się do czasu przejazdu komunikacji publicznej a przejazdu samochodem. 

 
CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej 
 
Powiedział, że faktycznie nie ma co się licytować tymi danymi. Z doświadczenia radnego  
wynika, że dane podane w aplikacjach a faktycznymi danymi są bardzo optymistyczne,  
żeby zachęcić do korzystania z nich. Powiedział, że  na trasach jak się ruch bardzo korkuje, 

komunikacja miejska jest bardzo konkurencyjna.  

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Powiedział, że w sprawie ustawy metropolitalnej, prosi prezydenta o podanie źródła skoro 
postawił taką tezę. Radny powiedział, że pamięta, że swój pogląd w tej sprawie wygłosił.  
Ustawa, w której zapisano pewien dodatkowy procent z podatku dochodowego odprowa-
dzonego na konto samorządu województwa, czyli podmiotu metropolitalnego to było  
bodajże 5% i dawało to konkretną kwotę. Radny powiedział, że pamięta ze swojej wypowie-
dzi, że opiniował to, że niezbędna jest opinia z poziomu ministra finansów ze względu na to,  
że są to dodatkowe pieniądze. Oprócz tych, które są przekazywane do województwa.  
I z drugiej strony mogłoby to skutkować przepompowaniu do takiej instytucji pewnej kon-
kretnej kwoty. Natomiast zabrakło by na terenie województwa innych środków, które  
z budżetu wpływają, czy na remont dróg czy na inne cele, które są dla gmin, samorządów 
itp.  

 

PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 

Prezydent w odniesieniu do wypowiedzi radnego Kazimierza Koralewskiego, powiedział, że 
jeśli chodzi o źródło bardzo chętnie te informacje przekaże. Powiedział, że pamięta jak było 
to w momencie gdy byli oboje przewodniczącymi klubów. I uczestniczyli w debacie przed 
sesja a przedmiotem tej sesji była kwestia apelu o ustawę metropolitalną w poprzedniej 
kadencji. To nagranie na pewno się zarchiwizowało i na pewno będzie je można odtworzyć 
i to źródło wskazać. Zwrócił się do radnego, że bardzo dobrze o tym wie, że mamy już 
metropolię w naszym kraju i nikomu nic nie ubywa samorządowi przybywa. Górnośląsko 
metropolia otrzymuje 5% dodatkowego PiTu , które wydaje na cele metropolitalne. Tam są 
one pożytkowane w znacznej mierze na komunikację publiczną. W dobie gdzie minister 
finansów czy jego zastępca w kilka dni prezentuje dużo bardziej znaczące zmiany podat-
kowe, które wpływają głównie na samorząd a nie na inne budżety i myśli, że ni byłoby trudno 
taki Instrument finansowy znaleźć jeśli oczywiście jest taka polityczna wola.  
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przekazała informację, że została wykorzystana lista mówców.  

 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     22 
        Przeciw    12 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XLVIII/1197/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

w sprawie ustalenia maksymalnych cen za przejazdy środkami gminnego transportu zbio-
rowego oraz wysokości opłat dodatkowych i opłat manipulacyjnych 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 23 do niniejszego protokołu 
 

19)  w sprawie ograniczenia czasu funkcjonowania instalacji lub korzystania z urządzeń,  
z których emitowany hałas może negatywnie oddziaływać na środowisko na terenie 
Śródmieścia Gdańska (druk 1233 + autopoprawka);  

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 
            Komisja wiodąca: K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

                  K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
 

MACIEJ LOREK- Dyrektor Wydziału Środowiska 

Zreferował projekt uchwały oraz uzasadnienie. Swoją wypowiedź  dyrektor poparł slajdami 
oraz propozycjami rozwiązań. Prosi o przyjęcie tej uchwały wraz z autopoprawką.  
 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Radny potwierdził, że rzeczywiście temat hałasu w dzielnicy Śródmieście to tematy, które 
ciągną się od dawien dawna. Radni otrzymują maile od mieszkańców Śródmieścia, którzy 
wskazują na problem. Radny przyjmuje, że ta uchwała to krok w dobrym kierunku i zagłosuje 
za uchwałą. Ale uważa, że należy też przyjrzeć się problemom z tak zwanymi orkiestrami 
dętymi czy niskiej wartości grajkami ulicznymi. Muzyka, sztuk w tym miejscu jak najbardziej 
wyższej jakości, zakończył wypowiedź radny.  
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MACIEJ LOREK- Dyrektor Wydziału Środowiska 

Dyrektor potwierdził, że zgadza się z radnym i to będzie wyjaśnione w tej uchwale, o której 
mowa i niebawem radni otrzymają. 

 

PIOTR DZIK-Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska  

Radny chciałby aby zwrócono również uwagę na tereny po stoczniowe w koło, których są 
te ulice z budynkami oraz blokami. Tam do godziny 6 i 8 rano, mieszkańcy są narażeni na 
hałasy i ludzie nie mogą spać ponieważ skarżą się na hałasy. Radny prosi aby zwrócić 
również uwagę na towarzystwo, które tam przebywa na przykład na klatkach schodowych. 

 

KAROL RABENDA-Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Radny powiedział, że zapisać można wszystko lecz jak będzie wyglądała sytuacja z egze-
kwowaniem. Powiedział, że na tym terenie jest problem tego rodzaju, że toczy się życie 
nocne i jest możliwość aby w jakiś sposób formalnie ograniczyć hałasy np. wspomnianych 
grajków przez radnego Andrzeja Skibę. Radny powiedział, że to również jest zakłócanie 
ciszy nocnej i miasto sobie z tym nie radzi chociaż ma obowiązek przestrzegania tego. 
Radny chciałby zapytać czy są jakieś pomysły, żeby to egzekwować. Może być  taka sytu-
acja, że dyskotek nie będzie ale osoby, które próbują grać na instrumentach niekoniecznie 
umiejąc na nich grać, czy próbować zarabiać, może powinni zarabiać w inny sposób, aby 
tego w nocy nie robili. Radny pyta czy są jakieś mechanizmy, pomysły aby to wyegzekwo-
wać.  

 

MACIEJ LOREK- Dyrektor Wydziału Środowiska 

Powiedział, że wspomniana uchwała ułatwia  służbą kontrolnym wykonywanie działań. 
Skargi przez mieszkańców, które trafiały na zbyt duży hałas, spowodowały, ze należało zro-
bić pomiary hałasu. Przed dyskoteką zostały robione pomiary akustyczne. Na podstawie 
tych pomiarów jeśli były przekroczenia. Zostały wydawane decyzje o dopuszczalnym pozio-
mie hałasu. Jeśli nie było poprawy to wojewódzki inspektor wymierzał karę finansową.  
Dyrektor wspomniał, iż  jeśli ta uchwała się pojawi to z automatu ta lista zadań, które są 
zapisane strażnik miejski może wypisać mandat do 500 złotych. Takie jest ułatwienie.  
Powiedział, że faktycznie, że grajek, który gra na głośnej gitarze akustycznej bez nagłośnie-
nia będzie mógł grać. Liczymy na to, że ta nowa uchwała obszaru kulturowego może  
wprowadzić dodatkowe obostrzenia. Powiedział, że radny faktycznie ma rację, że gwar 
ludzki wywołuje największe zanieczyszczenia hałasowe. Dyrektor wspomniał również, że 
były robione również pomiary hałasowe na terenach po stoczniowych prawie przez całą noc 
aż do 6 rano. Wspomniał również, że prezydent Piotr Grzelak bardzo współpracuje  
z dyskotekami na terenach stoczni. I zostały pomierzone i porównane parametry z muzyką 
i bez niej. Norma jest 45 decybeli. Z pomiarów okazało się, że z dyskoteką było 68 decybeli 
a bez czyli sam gwar ludzki 60 decybeli. Czyli sam gwar ludzki pokazuje, że są znaczne 
przekroczenia. Na dzień dzisiejszy nie ma instrumentów prawnych, żeby wykluczać gwar 
ludzki jako obostrzenia i zakazy. Dyrektor powiedział, że liczą, że wyciszone atrakcje jak 
dyskoteki, puby i normy, wyciszą społeczeństwo, aby gwar ludzki był cichszy. 

 

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

W odniesieniu rozwinięcia pytania radnego Piotra Dzika. Pyta co z kwestią Młodego Miasta 
oraz klubów zgromadzonych obok centrum stocznia.  
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MACIEJ LOREK- Dyrektor Wydziału Środowiska 

Odpowiedział, że odbywają się rozmowy z wszystkimi właścicielami klubów na terenach po 
stoczniowych. Trwają intensywne rozmowy, w których sam dyrektor uczestniczy. Ma zostać 
zakazane nagłośnienie poza halami. Będzie dopuszczone tylko w halach. Natomiast jak to 
się skończy to się okaże.  

 

PIOTR DZIK-Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska  

Radny powiedział, ze dużym problemem jest Młode Miasto i poprosiła aby dyrektor był na 
ten problem uczulony. Powiedział również, że wpływa bardzo dużo skarg od mieszkańców 
na zakłócanie spokoju w tym rejonie. Prosi o rozwiązanie problemu. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przekazała informację, że została wykorzystana lista mówców.  

 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     34 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

 

Uchwałę Nr XLVIII/1198/22 
 

Rady Miasta Gdańska 

 

w sprawie ograniczenia czasu funkcjonowania instalacji lub korzystania z urządzeń,  
z których emitowany hałas może negatywnie oddziaływać na środowisko na terenie  

Śródmieścia Gdańska 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu 
 

20)  w sprawie upoważnienia Dyrektora Gdańskiego Centrum Świadczeń do załatwia-
nia indywidualnych spraw z zakresu administracji publicznej (druk 1232); 

 
 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
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MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     32 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XLVIII/1199/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

w sprawie upoważnienia Dyrektora Gdańskiego Centrum Świadczeń do załatwiania  
indywidualnych spraw z zakresu administracji publicznej 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 25 do niniejszego protokołu 
 

21)  w sprawie przyjęcia programu osłonowego "Korpus Wsparcia Seniorów" na rok 
2022 (druk 1204); 

 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     33 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1200/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

 w sprawie przyjęcia programu osłonowego "Korpus Wsparcia Seniorów" na rok 2022 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 
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Uchwała stanowi załącznik nr 26 do niniejszego protokołu 

 

22)  zmieniająca uchwałę w sprawie podwyższenia wysokości dodatków w pieczy  
zastępczej na terenie Miasta Gdańska (druk 1205); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska 

Radna zwróciła się z zapytanie do pani prezydent, jak Gdańsk wygląda w skali kraju jak 
wyglądamy z tymi dodatkami.  
 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Pani prezydent odpowiedziała, ze nie pamięta jak jest kwota minimalna ale około 250 zł. Czyli 
nasza podwyżka, dodatek jest dwukrotnie wyższy. Powiedziała, że musiałaby dokładnie 
sprawdzić aby nie wprowadzać w błąd. 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Przewodnicząca poprosiła panią prezydent aby tą informację przesłać mailem do 
przewodniczącej Beaty Dunajewskiej. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     32 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XLVIII/1201/22 
 

Rady Miasta Gdańska 
 

zmieniająca uchwałę w sprawie podwyższenia wysokości dodatków w pieczy zastępczej 
na terenie Miasta Gdańska 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 27 do niniejszego protokołu 
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23)  w sprawie określenia zadań, na które przeznaczone będą środki z Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2022 roku (druk 1228); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     33 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1202/22 
 

Rady Miasta Gdańska 

 

w sprawie określenia zadań, na które przeznaczone będą środki z Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2022 roku 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 28 do niniejszego protokołu 
 
 

23A) w sprawie zakresu pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym 
na  terytorium tego państwa (druk 1241 + autopoprawka); 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                              K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 

 
 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
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ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Zwrócił się z zapytaniem jako pokłosie dyskusji czy osoby zaangażowane w miejskich insty-
tucjach w pomoc, wolontariusze dla Ukraińców. Czy mogą na ten czas pomocy bezpłatnie 
korzystać z przejazdów komunikacją miejską. Odniósł się do wolontariatu w 2012 roku, 
wtedy takie benefity były. Odniósł się również do wieści gdzie Ukraińcy przez dwa miesiące 
będą mogli jeździć bezpłatnie komunikacją. Warto by się nad tym zastanowić.  

 
PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 
Prezydent powiedział, że wolontariusze według potrzeb mają bezpłatną komunikację.  
Ze względów czasowych nie zostało to rozwiązane tak jak to było w tamtym czasie.  
Ponieważ tego typu komunikacja wymaga uchwały Rady Miasta. W tej chwili są wykupo-
wane ze środków marketingowych Gdańskich Autobusów i Tramwajów.  
 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Prezydent w uzupełnieniu odpowiedzi powiedziała, że jeżeli radny zna kogoś kto nie korzy-
sta z tego przywileju. Warto wspomnieć, że ma taką możliwość.  
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     34 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1203/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 

w sprawie zakresu pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym  
na  terytorium tego państwa 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 29 do niniejszego protokołu 

 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu Pomorskiemu w formie dotacji 
celowej na zakup aparatury, sprzętu i wyposażenia medycznego  
dla podmiotów leczniczych funkcjonujących na terenie Miasta Gdańska, dla których 
podmiotem tworzącym jest Samorząd Województwa Pomorskiego (druk 1216); 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
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Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                              K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 

 
BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska 

Chciałaby złożyć wniosek formalny. Reasumpcja poprzedniego głosowania.  
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Przewodnicząca powiedziała, że należy trzymać się porządku obrad. Wkradło się małe 
zamieszanie. Powodem było zreferowaniem przez panią prezydent Monikę Chabior innego 
projektu uchwały niż zgodnego z porządkiem obrad. Przewodnicząca ogłosiła w związku  
z tym przerwę techniczną. 
  
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Przewodnicząca powiedziała, że w tej chwili jest punkt 1241+ autopoprawka. Pani Prezydent 
zreferowała druk. Radni druk otrzymali wcześniej drogą elektroniczną. Udzieliła głosu  
w dyskusji Przewodniczącej Beacie Dunajewskiej. 
 
BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska 

Podziękowała za uchwałę, została przegłosowana jednogłośnie na spotkaniu komisji.  

Ma nadzieję, że na sali obrad również w ten sposób uda się przegłosować.  

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Przewodnicząca powiedziała, że w związku z tym, że ten druk został już przegłosowany. 
Chciałaby jeszcze raz zapytać czy ktoś z radnych ma jakieś wątpliwości albo chciałby 
dokonać reasumpcji głosowania. Przypomniała o wyniku głosowania tego druku. 34 głosy za.  
Podsumowała, że nie ma takich zgłoszeń więc uchwała została podjęta.  
 

24) w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu Pomorskiemu w formie dotacji 
celowej na zakup aparatury, sprzętu i wyposażenia medycznego  
dla podmiotów leczniczych funkcjonujących na terenie Miasta Gdańska, dla których 
podmiotem tworzącym jest Samorząd Województwa Pomorskiego (druk 1216); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                              K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 

 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Prezydent powiedziała, że ten druk, omyłkowo zreferowała już wcześniej 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Przewodnicząca poprosiła jednak o ponowne zreferowanie druku w formie skrótowej.  
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MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     33 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1204/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu Pomorskiemu w formie dotacji 

celowej na zakup aparatury, sprzętu i wyposażenia medycznego  
dla podmiotów leczniczych funkcjonujących na terenie Miasta Gdańska, dla których 

podmiotem tworzącym jest Samorząd Województwa Pomorskiego 
 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 30 do niniejszego protokołu 
 

25)  w sprawie przyjęcia Wieloletniego Ramowego Gminnego Programu Profilaktyki  
 i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla  
Gminy Miasta Gdańska na lata 2022-2025 (druk 1237); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     33 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 
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        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

 

Uchwałę Nr XLVIII/1205/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 

w sprawie przyjęcia Wieloletniego Ramowego Gminnego Programu Profilaktyki  
 i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla  Gminy 

Miasta Gdańska na lata 2022-2025 

 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 31 do niniejszego protokołu 
 

26)  w sprawie przyjęcia Szczegółowego Gminnego Programu Profilaktyki  
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla 
Gminy Miasta Gdańska na rok 2022 (druk 1238); 

 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 
 
 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     34 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
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Uchwałę Nr XLVIII/1206/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

w sprawie przyjęcia Szczegółowego Gminnego Programu Profilaktyki  
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy 

Miasta Gdańska na rok 2022 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 32 do niniejszego protokołu 
 

27) zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji  
z budżetu Gminy Miasta Gdańska dla przedszkoli, innych form wychowania  
przedszkolnego, szkół oraz placówek publicznych i niepublicznych prowadzonych 
przez osoby prawne inne niż jednostka samorządu terytorialnego lub osoby fizyczne 
na terenie Gdańska oraz trybu przeprowadzania kontroli prawidłowości ich pobrania  
i wykorzystania (druk 1226); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

             Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 
                                           K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     33 
        Przeciw      1 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XLVIII/1207/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 

zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji  
z budżetu Gminy Miasta Gdańska dla przedszkoli, innych form wychowania 

przedszkolnego, szkół oraz placówek publicznych i niepublicznych prowadzonych przez 
osoby prawne inne niż jednostka samorządu terytorialnego lub osoby fizyczne na terenie 
Gdańska oraz trybu przeprowadzania kontroli prawidłowości ich pobrania i wykorzystania 
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z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 33 do niniejszego protokołu 
 

28) w sprawie określenia Aktu Założycielskiego Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej 
nr 6 przy ul. Lenartowicza 21 w Gdańsku wchodzącej w skład Zespołu Szkół Ogól-
nokształcących nr 6 w Gdańsku (druk 1208); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Edukacji – pozytywna 

 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zwróciła się do Przewodniczącej z informacją, iż w tej chwili zaczynają się druki dotyczące 
tego samego a mianowicie dotyczące obwodów. Więc chciałaby omawiać je blokowo. 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Przewodnicząca wyraziła zgodę na omówienie łączne, lecz Przewodnicząca i tak będzie 
czytała kolejny nr druku i można będzie zabierać głos w każdym punkcie.  
 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekty uchwał zgodnie z uzasadnieniem. 
 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     34 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XLVIII/1208/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 

w sprawie określenia Aktu Założycielskiego Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej  
nr 6 przy ul. Lenartowicza 21 w Gdańsku wchodzącej w skład Zespołu Szkół 

Ogólnokształcących nr 6 w Gdańsku 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 34 do niniejszego protokołu 
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29)  w sprawie Aktu Założycielskiego Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej  

Nr 1 w Gdańsku przy ul. Obywatelskiej 1 w Gdańsku (druk 1210); 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. Powiedziała, że druk został omówiony przez Panią 
Prezydent.  
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Edukacji – pozytywna 

 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     34 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XLVIII/1209/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 

w sprawie Aktu Założycielskiego Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej Nr 1  
 w Gdańsku przy ul. Obywatelskiej 1 w Gdańsku 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 35 do niniejszego protokołu 
 

30)  w sprawie Aktu Założycielskiego Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej Nr 3  
w Gdańsku przy ul. Wałowej 21 w Gdańsku (druk 1211); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. Powiedziała, że druk został omówiony przez Panią 
Prezydent.  
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Edukacji – pozytywna 

 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     34 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 
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                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1210/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 

w sprawie Aktu Założycielskiego Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej Nr 3  
w Gdańsku przy ul. Wałowej 21 w Gdańsku 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 36 do niniejszego protokołu 
 

31)  w sprawie przekształcenia Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej Nr 5 w Gdańsku 
poprzez zmianę adresu siedziby z ul. Związku Jaszczurczego 4  
w Gdańsku na ul. Wadowicką 5 w Gdańsku (druk 1212); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. Powiedziała, że druk został omówiony przez Panią 
Prezydent.  
   

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Edukacji – pozytywna 

 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     34 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1211/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

w sprawie przekształcenia Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej Nr 5  
w Gdańsku poprzez zmianę adresu siedziby z ul. Związku Jaszczurczego 4  

w Gdańsku na ul. Wadowicką 5 w Gdańsku 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 37 do niniejszego protokołu 
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32)  w sprawie przekształcenia Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej Nr 7 w Gdańsku 
poprzez zmianę adresu siedziby z ul. Traugutta 82 w Gdańsku na ul. Białą 1b  
w Gdańsku (druk 1213); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. Powiedziała, że druk został omówiony przez Panią 
Prezydent.  

 Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Edukacji – pozytywna 

 

Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     34 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XLVIII/1212/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 

w sprawie przekształcenia Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej Nr 7  
w Gdańsku poprzez zmianę adresu siedziby z ul. Traugutta 82 w Gdańsku  

na ul. Białą 1b w Gdańsku 
 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 38 do niniejszego protokołu 
 

33)  w sprawie zamiaru przekształcenia Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej  
 Nr 4 w Gdańsku poprzez utworzenie jej filii przy ul. Związku Jaszczurczego 4  
 w Gdańsku (druk 1214); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. Powiedziała, że druk został omówiony przez Panią 
Prezydent.  
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Edukacji – pozytywna 
 

PIOTR DZIK-Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska  

Radny zapytał o budynek przy ulicy Traugutta. Czy ten budynek się zwolni? 
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MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Doprecyzowała zapytanie czy pytanie dotyczy konkretnie dawnej szkoły, czy poradni? 
 

PIOTR DZIK-Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska  

Odpowiedział, że pytanie dotyczy poradni. 
 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Odpowiedziała, że poradnia została przeniesiona do innego budynku na ul. Białą a ten 
budynek jest w Zarządzie Gdańskich Nieruchomości. Poradnia opuściła ten budynek 
ponieważ był niskiej jakości i nie miał dostępności dla osób o różnej predyspozycji 
niepełnosprawności. 
 

PIOTR DZIK-Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska  

Radny zapytał ponownie, czy to miejsce się zwalnia i budynek będzie pusty. Co będzie z tym 
budynkiem czy dalej będzie w Zarządzie Gdańskich Nieruchomości. 
 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Prezydent odpowiedziała, że to pytanie powinno zostać skierowane do Prezydenta Piotra 
Grzelaka.  
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poprosiła o odnotowanie zapytanie i udzielenie w trybie późniejszym odpowiedzi.  
 
 
PIOTR GIERSZEWSKI - Z-ca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska (PiS) 
Odniósł się do zapytania radnego Piotra Dzika, że około 4 miesiące temu Komisja Edukacji 
przedłożyła prośbę do Pani Prezydent jako wniosek aby ten budynek po poradni został 
zadysponowany do WRS. Aby w przyszłości pełnił jakąś funkcję społecznie użyteczną w tym 
miejscu. Powiedział również, że wie, że ten wniosek jest na dobrej drodzy, żeby pozytywnie 
został rozpatrzony. Przewodniczący prosi Panią Prezydent aby przyjrzała się tej sprawie. Jako 
komisja nie otrzymali odpowiedzi. 
 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Odpowiedziała, że zarządzanie nieruchomościami nie leży w zakresie jej obowiązków na to 
pytanie i wniosek należałoby zapytać Prezydenta Piotra Grzelaka. Ale to jest do sprawdzenia 
i udziela odpowiedzi.  
 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     33 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
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Uchwałę Nr XLVIII/1213/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 

w sprawie zamiaru przekształcenia Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej  
 Nr 4 w Gdańsku poprzez utworzenie jej filii przy ul. Związku Jaszczurczego 4  

 w Gdańsku 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 39 do niniejszego protokołu 

 

 
34)  w sprawie Aktu Założycielskiego Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej  

Nr 4 w Gdańsku przy ul. Krzemienieckiej 1 w Gdańsku (druk 1215); 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. Powiedziała, że druk został omówiony przez Panią 
Prezydent.  
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
                              K. Edukacji – pozytywna 
 

 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     33 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1214/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie Aktu Założycielskiego Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej Nr 4  

 w Gdańsku przy ul. Krzemienieckiej 1 w Gdańsku 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 40 do niniejszego protokołu 
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35)  zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia statutu Gdańskiego Zespołu Żłobków  
- jednostki budżetowej Miasta Gdańska i żłobków samorządowych wchodzących  
w skład Zespołu (druk 1223); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Zreferowała projekty uchwały zgodnie z uzasadnieniami. Omówiła wszystkie druki dotyczące 
ustalenia statutu Gdańskiego Zespołu Żłobków. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     32 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1215/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia statutu Gdańskiego Zespołu Żłobków  

- jednostki budżetowej Miasta Gdańska i żłobków samorządowych wchodzących  
w skład Zespołu 

 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 41 do niniejszego protokołu 
 

36)  zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej Żłobek Nr 12  
"Żagielek" z siedzibą w Gdańsku przy ul. Olsztyńskiej 12 i nadania jej statutu  
(druk 1221); 

 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
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Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     32 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1216/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej Żłobek Nr 12  
"Żagielek" z siedzibą w Gdańsku przy ul. Olsztyńskiej 12 i nadania jej statutu 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 42 do niniejszego protokołu 
 
 
 

37) zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia Żłobka Nr 13 "Skarbek" wchodzącego  
w skład Gdańskiego Zespołu Żłobków - jednostki budżetowej Miasta Gdańska  
i nadania mu statutu (druk 1222); 

 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 
                       Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     32 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1217/22 

Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia Żłobka Nr 13 "Skarbek" wchodzącego  

w skład Gdańskiego Zespołu Żłobków - jednostki budżetowej Miasta Gdańska  
i nadania mu statutu 

 



61 
 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 43 do niniejszego protokołu 
 
 

38)  zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej Żłobek Nr 11 
"Bursztynek" z siedzibą w Gdańsku przy ul. Wilanowskiej 16 i nadania jej statutu 
(druk 1224); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     32 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XLVIII/1218/22 

Rady Miasta Gdańska 

zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej Żłobek Nr 11 
"Bursztynek" z siedzibą w Gdańsku przy ul. Wilanowskiej 16 i nadania jej statutu 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 44 do niniejszego protokołu 
 

39)  zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej Żłobek Nr 10  
"Dzwoneczek" z siedzibą w Gdańsku przy ul. Królewskie Wzgórze 2 i nadania  
jej statutu (druk 1225); 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 
                          Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej– pozytywna 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     32 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
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Uchwałę Nr XLVIII/1219/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 

zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej Żłobek Nr 10  
"Dzwoneczek" z siedzibą w Gdańsku przy ul. Królewskie Wzgórze 2 i nadania  

jej statutu 

 

z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 45 do niniejszego protokołu 
 
MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Rozwoju 
Społecznego i Równego Traktowania  
Prezydent podziękowała komisjom oraz uczestnikom sesji. Podziękowała również za 
sprawne przeprowadzenie sesji. 
 
 

40)  w sprawie rozpatrzenia skargi XYZ na Dyrektora Szkoły Podstawowej nr 57  
 w Gdańsku (druk 1243); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 
 
ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji 
Zreferował projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania 
 

        Za     31 
        Przeciw      0 
        Wstrzymało się     0 

 
        Rada Miasta Gdańska 

                 W głosowaniu p r z y j ę ł a 
 
 

Uchwałę Nr XLVIII/1220/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 

w sprawie rozpatrzenia skargi XYZ na Dyrektora Szkoły Podstawowej nr 57  
 w Gdańsku 

 
z dnia 31 marca 2022 r. 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 46 do niniejszego protokołu 
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PUNKT 5 

WNIOSKI, OŚWIADCZENIA OSOBISTE 

 

ANDRZEJ SKIBA – Przewodniczący K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji 
Radny podziękował, radnym Bogdanowi Oleszkowi oraz Łukaszowi Bejmowi za pomoc, 
którą udzielili studentom Uniwersytetu Gdańskiego, przy organizacji pomocy dla uchodźców 
z Ukrainy. W związku z długim wyczekiwaniem na transport do Gdyni. 
 
 
CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Przewodniczący Klubu  Koalicji Obywatelskiej 

Poinformował, że podczas trwania sesji Rady Miasta Gdańska w nawiązaniu do dyskusji, 
która miała miejsce. Udało się w gronie szefów wszystkich trzech klubów, wspólnie jedno-
myślnie, zostanie złożony wniosek o nadanie nazwy Skwer Bohaterskiego Mariupola. Skwe-
rowi przy ulicy Partyzantów i Matki Polki.  
 
 
PIOTR BORAWSKI – Z –ca Prezydenta Miasta Gdańska Ds. Przedsiębiorczości  
i Ochrony Klimatu 
Prezydent podziękował wszystkim radnym i przewodniczących klubów, że mimo różni udało 
się złożyć wspólny wniosek. 
 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Wspomniała, że wniosek krąży po Sali i prosi wszystkich o złożenie podpisów pod  
wnioskiem. 
 
 
ANDRZEJ KOWALCZYS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 
Radny zaprosił wszystkich zgromadzonych w najbliższą niedzielę 3 kwietnia na finał Pól 
Nadziei. Spotkanie odbędzie się przy fontannie Neptuna, Powiedział, że od kilku lat  
Pomorskie Hospicja organizują takie wydarzenie gdzie będą zbierane środki na Gdańskie 
Pomorskie Hospicja.  
 
 

PIOTR DZIK-Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska  

Radny przekazał informację, że przy kościele św. Mikołaja odbędzie się śniadanie 
Wielkanocne dla bezdomnym. Śniadanie jest zorganizowane dla wszystkich osób 
potrzebujących również dla osób z Ukrainy, którzy w tej chwili bardzo tej pomocy potrzebują.  
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PUNKT 6 

ZAKOŃCZENIE OBRAD 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Przewodnicząca podziękowała za spotkanie i zamknęła obrady sesji. 

 

Obrady zakończono o godzinie 16:55 

    

Przewodnicząca 

Rady Miasta Gdańska 

 

Agnieszka Owczarczak 

 

 

 

 

 

Protokół sporządziła 

na podstawie zapisu w formie cyfrowej 

 

Inspektor BRMG 

Katarzyna Majewska 

 

     

 

 
 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 

 

 



65 
 

 

 

 

 

 

  

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 



66 
 

 
 

 
 

 

 

 
 
 

 
 

  
 
 
 

 

 

 

 

 

 
 

 
 
 

 
 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
 

 
 

 

 

 



67 
 

 
 
 
 
 
 

 
 
 

 

 

 

 

 

 
 

 
 

 

 

 

 

 
 

 
 
  
 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 

 
 



68 
 

 

 

 

 

 

 
 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

  

 

 

 

 

 

 

 



69 
 

 
 

 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 
 

 
 

 

 

 

 

 

 
 
 
 

 

 

 
 

 

  

 

 

 

 
 

 
 



70 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 
 

 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 
 

 

 



71 
 

 

 

 

 

 
 
 

 
 

 

 

 

 

 
 

 
 
 

 

 

 

 

 

 
 

 
 
 

 

 

 

 
 

 

 

 

 
 
 



72 
 

 

 

 

 

 

 
 

 
 

 

 

 

 
 

 
 

 

 

 
 

 

 

 

 

 
 
 

 

 

 

 

 

 



73 
 

 
 

 
 
 
 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
  
 

 
 
 

 

 

 

 
 

 
 
 
 

 

 

 
 

 
 
 

 

 

 

 



74 
 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



75 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 

      

 

 

 

 

 
 

 
 
 

             

 

 

 

 

 

 

 

 



76 
 

 

 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 
 
 

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 



77 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
 

 

 

 
 
 

 
 
 

 

 
 
 
 

 
 

 
 
 
 
 

  

 
 
 
 
 

 
 

 

 



78 
 

 
 
 

 
 
 
 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



79 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 



80 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


